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Oameni ai muncii de pe ogoare! Transportați 
fără întîrziere snopii la arie! Organizați temeinic 
treierișul! Ajutați-vă unul pe altul, orgamzați-vă 
în cete pentru ca batozele să lucreze ain plin și 
fără întrerupere! Munciți cu pricepere și cu spor 
pentru ca nici un bob să nu se piardă!

|M -.......... ........

Aria de treier, centrul activității 
sătești în această perioadă

Dintre toate lucrările agricole care se 
execută în actuala perioadă, treierișul 
cere cea mai multă atenție, concentrarea 
cea mai mare de forțe, o activitate neîn
treruptă, de zi cu zi.

Dată fiind importanța activității ce tre
buie desfășurată la aria de treier, comite
tele executive ale sfaturilor populare tre
buie să dea o atenție deosebită — fără a 
neglija bineînțeles celelalte lucrări cum ar 
fi secerișul, dezmiriștitul, etc. — treieri- 
șului, muncii la ariile de treier.

Pentru ca țăranii muncitori să-și poată 
treiera grînele repede, organizat și să 
aibă la îndemînă toate cele necesare, pen
tru da în același timp să se poată bucura 
în scurtele pauze și de cîteva cdpe de 
destindere, este nevoie ca la aria de tre
ier munca să fie bine organizată, garni
turile de treier să funcționeze din plin, 
fără întrerupere, este necesar să fie folo
site cu pricepere formele cele mai bune 
ale muncii politice de masă.

O muncă bine organizată la arie pre
supune în primul rînd amenajarea ariei 
cu toate cele necesare, iar în al doilea 
rînd, organizarea cetelor, de treier, trans
portarea snopilor și aranjarea lor în sto
guri. Amenajarea din timp a ariei dă po
sibilitatea începerii treierișului pe măsură 
ce se execută secerișul, înlătură pierde
rile ce se pot ivi dacă grînele strînse nu 
sînt treierate la vreme.

In comuna Dracea din raionul Turnu 
Măgurele de pildă, ori în comuna Movili
ta dn raionul Urziceni, toate ariile fiind 
pregătite, acum cîteva zile treierișul a pu
tut începe din plin. Munca este bine or
ganizată, oamenii lucrează în cete, iar re
zultatele sînt frumoase.

Grija pentru pregătirea și amenajarea 
ariilor nu donstituie însă o preocupare 
pentru toate comitetele executive ale sfa
turilor populare. Cum poate asigura sfa
tul popular al comunei Drăgănești din 
raionul Cricov executarea în timp a treie
rișului, cum poate ajuta țăranii muncitori 
să nu piardă nici un bob din recoltă, 
dacă nici cînd se secera peste 85 la sută 
din suprafața dultivată cu grîu, cele două 
arii ale comunei nu erau amenajate?

Lipsa de preocupare pentru alcătuirea 
cetelor creează și ea greutăți 'la treieriș, 
determină goluri în funcționarea batozei. 
Dacă cetele nu sînt organizate nu se 
poate treiera din plin, batoza stă de 
multe ori, se pierd ore prețioase.

Trebuie să fie clar pentru fiecare sfat 
popular, în special pentru cele comunale, 
dă țăranii muncitori vor fi bucuroși să-și 
treiere grînele repede, nu vor tărăgăna 
treierișul dacă ariile vor fi bine pregătite, 
dacă munca va fi organizată în cete 
alcătuite cu grijă în raport cu posibilită
țile și dorința țăranilor muncitori.

O organizare temeinică a muncii Ha 
arie are da urmare directă o bună func
ționare a garniturilor de treier. Trans
portul snopilor, alcătuirea unui număr de 
stoguri care să asigure alimentarea din

plin a batozei, asigurarea tuturor oameni
lor necesari deservirii batozei, cer din 
partea sfatului popular ca și a S.M.T.-u- 
lui care a trimis garnitura de treier o a- 
tenție deosebită, o colaborare strînsă 
care să înlesnească folosirea deplină atît 
a capacității batozei, cît și a fiecărei ore 
bune de lucru. Batozele nu pot funcționa 
din plin dacă așa cum se întîmplă în co
munele raionului Timișoara transportul 
grînelor la arii se face cu întîrziere, după 
cum treierișul nu se poate face în bune 
condițiuni dacă se procedează așa cum a 
procedat S.M.T. Orțișoara care n-a trimis 
la ariile din Bazoșu Nou, Beregsău Mic, 
Moșnița Nouă, decît 3 batoze din cele 30 
planificate.

La ariile de treier, pentru a putea asi
gura deplina capacitate de lucru a bato
zelor este recomandabil să se organizeze 
lucrul după metoda graficului orar, me
todă care, în anii trecuți a dat bune re
zultate. De asemenea o importanță deose
bită trebuie dată ariilor electrificate unde, 
în schimburi, trebuie să se treiere fără 
întrerupere ziua și noaptea.

Deoarece la arie se string acum toți ță
ranii muncitori, fiinddă aici vine fiecare 
gospodar din sat să-și treiere recolta, aria 
de treier este în aceste zi'.e locul cel mai 
potrivit pentru desfășurarea unei temei
nice munci politice de masă. Una din for
mele cele mai eficace ale acestei munci 
este întrecerea patriotică între sate și co
mune, între țăranii muncitori. între ce
tele de treier. întrecerea patriotică mobi
lizează oamenii, îi stimulează să mun
cească mai bine. Pentru a da roadejnsă, 
întrecerea patriotică trebuie urmărită, re
zultatele trebuie anunțate periodic. Și 
acest >rol revine comitetelor executive, de- 
putaților sfaturilor populare.

De mare ajutor în îmbunătățirea mun
cii, în stimularea țăranilor munditori, se 
dovedesc a fi gazetele la arii. Populari- 
zînd fruntașii, satirizînd pe codași, atră- 
gînd atenția asupra lipsurilor, gazeta ce
tățenească de la aria din comuna Dridu, 
raionul Urziceni, de pildă, este citită cu 
mult interes, Iar cei vizați în caricaturi 
și artidole critice se străduiesc să mun
cească mai bine. Nu trebuie neglijată nici 
organizarea unor scurte programe ale bri
găzilor artistice la arii. Asemenea pro
grame n-au numai rolul de a oferi cîteva 
clipe plăcute celor care muncesc la arii, 
dar și de a-i ajuta în muncă, de a c riști 
pe cei fruntași, de a critica pe codași.

Țăranii muncitori depun toate efortu
rile pentru a recolta la timp, pentru a nu 
pierde boabe prețioase din roadele acestui 
an. Acordînd toată atenția treierișului, 
preocupîndu-se să aibă arii de treier a- 
menajate, unde munca să fie bine orga
nizată, unde țăranii munditori să vină cu 
dragoste, comitetele executive a’e sfatu
rilor populare vor da un sprijin preț’os 
tuturor celor ce muncesc pe ogoare pen
tru a cîștiga bătălia siriusului recoltei.

Să transportăm grînele la arii!
Toate garniturile de treier să funcționeze din plin!

Realizări de seamă la treieriș
CRAIOVA 26 (Agerpres). — Pe baza pro

punerilor făcute de oamenii muncii de pe 
ogoare din regiunea Craiova comitetul re
gional de partid și sfatul popular regional 
au organizat în intervalul 25 iulie — 1 au
gust o săptămînă record la treieriș.

Organizînd treierișul după metoda bato- 
zarului sovietic Brediuk, membrii gospodă
riei agricole colective „23 August“ din co
muna Horezu-Poenari, raionul Segarcea, au 
terminat în seara zilei de 25 iulie treieratul 
griului de pe cele 63 hectare. Colectiviștii 
au obținut ia treieriș 138.600 kg., ceea ce 
revine în medie 2.200 kg. grîu la hectar.

In prima zi a săptămînii record la treieriș, 
succese deosebite au obținut și membrii gos
podăriilor agricole colective din comunele 
Grecești, Valea Standului, Băilești și altele, 
care au terminat de treierat păioasele. In 
raioane’e Băilești, Segarcea și Calafat, în 
prima zi a săptămînii record, au fost treie

rate cu 28 la sută mai multe păioase decît 
în zilele precedente

Pe întreaga regiune în ziua de 25 iulie, 
prima zi a săptămînii record, a fost treiera
tă recolta de pe 8.571 hectare, iar în ziua 
de 26 iulie s-a treierat recolta de pe 9.152 
hectare.

Pînă în ziua de 26 iulie, în regiune a 
fost treierată recolta de pe 76.358 hectare, 
realizîndu-se 17,2 la sută din plan. Frun
tași pe regiune la treieriș sînt țăranii mun
citori din raionul Calafat, care au îndepli
nit planul de treieriș în procent de 38,6 la 
sută. '

Pînă în seara zilei de 26 iulie, treierișul 
păioaselor a luat sfîrșit în 34 de gospodă
rii agricole colective și 98 de întovărășiri 
agricole, printre care cele din comunele 
Morung'av, Boureni. Cioroiașu. Horezu-Po
enari și altele, întovărășiții obținînd la tre
ieriș cîte 1.800—2.100 kg. orz și în medie 
1.910 kg. grîu la hectar.

Rod bogat
SUCEAVA (de la corespondentul nos

tru). — Pe panoul de onoare al gospodă
riei agricole de stat din comuna Albești, 
raionul Trușești, au apărut recent numele 
combinărilor Mihai Cosma și Vasile Puș- 
cută. M’nuind din plin combina autopro
pulsată, aceștiai au reușit ca, într-un schimb, 
să recolteze 24.300 și respectiv 23.900 kg. 
orz de toamnă.

Alături de combineri, numeroși alți mun
citori string cu mijloacele gospodăriei bo
gatele recolte de orz și grîu. Pămîniul lu
crat cu îngrijire a dat o recoltă ce a în
trecut cu mult așteptările. Pînă acum, de 
pe suprafața de 30 ha. orz de toamnă s-a 
obținut o producție de 132.000 kg. boabe, 
ceea Ce înseamnă cîte 4.400 kg. la ha.

Recolte mari — care au depășit mai mult 
de două ori producția planificată, au dobîn- 
dit și alte gospodării agricole de stat din 
regiunea Suceava. Astfel, muncitorii din 
gospodăria agricolă de stat din Hănești, au 
recoltat de pe suprafața de 31 ha. cîte 4.600 
kg. orz de toamnă de pe fiecare ha., iar cei 
de la gospodăria de stat din Coțușca, raio
nul Darabani, cîte 3.000 kg. grîu la ha.

Unitățile socialiste din cadrul trustului 
regional al gospodăriilor agricole de sjat 
au recoltat în trei zile peste 1500 ha. cu 
diferite păioase, trecînd apoi la dezmiriști- 
rea acestor suprafețe.

Fruntași la predarea cotelor
iBACAU (de la corespondentul nostru). — 

îndrumați de comitetul executiv al sfatului 
popular și de tehnicianul agricol, țăranii 
muncitori din comuna Plopana, raionul Ba
cău, au semănat și plivit la vreme orzul de 
toamnă și l-au secerat de îndată ce a dat în 
pîrgă.

La cîteva zile după seceriș, harnicii gos
podari din Plopana au început treierișul.

Organizarea temeinică a recoltării și tre
ierișului și-a dovedit eficacitatea încă din 
prima perioadă a lucrărilor. Pe măsură ce 
terminau treierișul, sătenii erau organizați 
în convoaie și plecau spre baza de recepție. 
Țăranii muncitori din comuna Plopana au 
fost primii pe regiune la predarea cotelor de 
orz. Săteanului Gheorghe Mîndru i-a reve
nit cinstea de a-’ fi fruntaș pe regiune la 
predarea cotei de orz din acest an. Printre 
primii la predarea cotelor au fost și țăranii 
muncitori Vasile Lungeanu, Ion Bulgaru și 
alții. Recoltele obținute de acești țărani 
muncitori se ridică la peste 3.000 kg. orz 
la ha.

Ia fruntea celorlalte comune 
din raion

ADJUD (de la corespondentul nostru). — 
— „Să ieșim la secerat I Să cîștigăm tim
pul pierdut din cauza ploilor”... Așa au ho- 
tărît acum cîtva timp țăranii muncitori din 
comuna Adjudu-Vechi, raionul Adjud. Teh
nicianul agricol Munteanu Emil, președin
tele sfatului și ceilalți deputați comunali, au 
avut grijă să-i îndemne pe toți gospodarii 
la lucru.

Chiar din prima zi s-au secerat și cosit 
peste 120 ha. orz și grîu.

Pînă acum în întreaga comună s-a sece
rat peste 85 la sută din suprafața de orz 
și grîu. Pe terenurile recoltate au început 
dezmiriștitul și semănatul culturilor furajere.

Primii care au dezmiriștit și semănat po
rumb pentru furaje, au fost țăranii munci
tori fruntași Șerban A. Vasile și Arghiri- 
ță Lucreția.

Cuvîntul fruntașilor

și 3.200 kg. grîu la hectar
Gospodăria noastră „Drum Nou" din 

comuna Traian, raionul Macin, are dea- 
cum cinci ani vechime. Am avut noi 
și în alți ani producții mari. Anul acesta 
însă, rodul este mai bogat ca orieînd. 
Primele ha. recoltate cu combinele ne-au 
adus cîte 4528 de kg orz la ha. E drept 
că ne-am și îngrijit mai mult anul aces
ta de pregătirea pămîntului, ne-am în
grijit ca toate lucrările agricole să fie 
făcute la timpul lor. Asemenea recoltă 
nici cei mai bătrîni oameni din satul 
nostru nu-și amintesc să mai fi văzut 
vreodată. Ea nu este însă un dar al na
turii ci răsplata muncii pe care au fă
cut-o colectiviștii noștri de la însămînțare 
și pînă la recoltarea la timp.

In toamna trecută am semănat din vre
me cam prin luna lui septembrie în rîn- 
duri încrucișate. In primăvară am boro- 
nit locul cu colții boroanel înapoi. Vă- 
zînd că din cauza desimii în care înfră
țise cultura nu se poate face boronitul 
atît de bine, am întors boroanele cu colții 
înainte și am mai dat cu ele peste loc

și în curmeziș. După această operație, 
echipe de colectiviști au plivit lanul de 
mai multe ori să nu mai crească nici o 
buruiană. De folos în munca noastră 
ne-a fost și ne este agronomul Boris 
Coșciuc de la secția agricolă a sfatului 
raional care ne învață cum să aplicăm 
regulile agrotehnice.

Dacă prima bucurie ne-a fost mare a- 
tunci cînd am văzut recolta obținută 
la orz, cele 3200 kg. pe care le-am 
obținut la hectarul de griu ne-au sporit 
și mai mult bucuria și voia bună, îndem- 
nîndu-ne să grăbim recoltarea pentru a 
nu pierde nici un bob din această boga
tă recoltă. Din primele cantități de grîu 
treierate, ne-am achitat cotele către stat. 
Avem griu din belșug pentru a plăti co
lectiviștilor anul acesta pe ziua de mun
că aproape îndoit decît în anii trecuți.

MARIN CORCEA 
președintele gospodăriei agricole 

colective din comuna Traian, 
raionul Măcin

Recoltă bogată de grîu

Printre țăranii muncitori din Puchenii Mari, raionul Ploești, Ștefan Cioflan 
se bucură de multă prețuire și nu puțini sînt aceia care mai au de învățat de 
la acest bun gospodar. Faima nu e lipsită de temei. Ștefan Cioflan este mereu 
printre cei dinții atunci cînd e vorba să folosească o metodă agrotehnică nouă 
sau să urmeze sfaturile agronomului. El știe însă că mai poate încă învăța 
multe lucruri folositoare. De aceea ține seama de tot ce citește în broșurile 
agrotehnice, așa cum a ținut seama și de învățăturile primite în iarna trecută 
la cercul agrotehnic. Rezultatele s-au văzut. Griul lui semănat în pămînt bine 
lucrat și îngrășat, plivit la timp de buruieni a dat rod bogat: 1820 kg. la hectar.

In clișeu: Ștefan Cioflan vorbește cu țăranca muncitoare Elena Miu despre 
felul în care a muncit pentru a obține asemenea recolte.

Foto : MIHAI POPESCU

Numeroase delegații străine vizitează țara noastră
Romînia este astăzi vizitată de tot mai 

numeroase delegații și grupuri de oameni 
de știință, scriitori, compozitori, muzicieni’, 
pictori, sculptori, reprezentanți ai cultelor, 
medici, ingineri, ziariști, muncitori etc., oa
meni de diferite convingeri politice, dor
nici să cunoască adevărul despre poporul 
nos*ru și realizările sale, să promoveze prie
tenia și schimbul de valori culturale.

De la începutul anului acesta au vizitat 
țara noastră reprezentanți ai vieții culturale 
si științifice din Anglia, U.R.S.S., Franța, 
R. P. Chineză, Italia. India, Republica Fe
derală Germană. R.D. Germană, Suedia, 
Austria. R.P. Polonă. Belgia. Luxemburg, 
Brazilia, Mexic. Uruguai, Columbia și alte 
țări. Printre numeroșii vizitatori ai Romî- 
niei din anul acesta pot fi citați Mohammad 
Habib, profesor universitar de științe eco
nomic» din India, compozitorul Jean Absii 
si scriitoru’ Georges Linze din Belgia, ci- 
neas‘ul suedez Tore Lundin, director adiunct 
al Casei de filme documentare din Stoc- 
ki’o'm. compozitorii aus*rieci Otto Siegl și 
Alfred Uhl, pianistul Felix Margue din 
Luxemburg, Wanda Lacerda Brasini, artis
tă d° teatru și poetul Eduardo Silva Lima, 
din B-azi'ia, Jose Ignacio Marquies Rodiles, 
profesor de is’oria artelor din Mexic, zia
riștii Hardmuth Bunke din Germania occi
dentală, Ferenk Abraham Deac din Uruguai, 
P. Ramamurti, d'rector de ziar din India, 
Carminda Alves Pereira, director și proprie
tar al ziarului „Noticia Traballiste" din 
Brazi'ia și mulți alții.

In ultimele luni în Capitală șl în alte

orașe din țară au avut loc concerte ale unor 
muzicieni străini. Dirijorul italian Carlo
Zecchi și dirijorul brazilian Claudio San
toro au dirijat mai multe concerte ale or
chestrelor noastre simfonice, iar pianiștii
Marie Nicole Henriot din Franța, Hans
Weber din Austria și artiștii britanici Leo
nard Cassini, pianist. Alan Loveday, violo
nist și basul Bruce Dargaval și-au dat con
cursul la mai multe concerte care s-au 
bucurat de unanima apreciere a publicului 
romînesc.

In Capitală s-a deschis o expoziție de pic
tură și grafică mexicană, pentru organiza
rea căreia au venit la București trei artiști 
plastici mexicani.

Țara noastră a mai primit în anul acesta 
vizitele a numeroase grupuri de muncitori 
și reprezentanți ai unor organizații de masă 
din Franța, lta'ia, Finlanda, Suedia, Nor
vegia, R. Federală Germană, Danemarca, 
India, Japonia, Brazilia, Argentina, Chile, 
Alger, Senegal, Maroc și Uniunea Sud-Afri- 
cană. Oaspeții țării noastre au vizitat nu
meroase instituții culturale și sociale, în
treprinderi industriale și agricole, orașe și 
sate, stațiuni balneo-climatice etc. Vizitele 
și contactul stabilit astfel cu oamenii de 
știință și cultură, cu reprezentanții cultelor 
și cetățeni cu preocupări felurite din țara 
noastră, au putut contribui la cunoașterea 
reciprocă, la cunoașterea vieții și dorinței 
poporului romîn de pace și colaborare prie
tenească cu toate popoarele lumii.

(Agerpnes).

La sediul colectivei din comuna Be- 
liiori, în fața magaziei de cereale, se a- 
dunase multă lume. Oamenii vroiau să fie 
martorii unor evenimente destul de în
semnate în ziua aceea, pentru Marin 
Albu, Ștefan Cojocarii și Dumitru 
Știrbu, toți trei brigadierii gospodăriei.

Pe cintar se turna în ladă grîu auriu, 
curat. Una după alta sutele de kilograme 
cîntărite se strîngeau deoparte. Cu cît se 
apropia sfirșitul grămezii din care se lua 
pentru cîntar, creștea și bucuria oameni
lor. înflorea mai ales obrazul negricios 
și cutat de vreme al lui Marin Albu, bri
gadierul. Griul recoltat de combină în 
prima zi, era de pe tarlaua muncită de 
el și de oamenii brigăzii lui. Era la pri
mul lor examen și de aceea rezultatul 
calculului era așteptat cu nerăbdare.

Tîrziu, pe înserat — că nu-i ușor să 
cîntărești peste trei vagoane de grîu' — 
oamenii au terminat de măsurat și s-au 
așezat deoparte pe iarbă, să aștepte. Ma
rin Cristea. magazionerul, s-a apucat să 
calculeze. Se recoltase griul de pe o su
prafață de 16 hectare. Cantitatea recolta
tă împăr(ită la numărul hectarelor arăta 
că producția medie este de 2.000 kg la 
hectar.

Vorbele lui Marin Cristea, care înfăți
șau rezultatul calculului, fură acoperite 
de aplauze. Privirile se îndreptau 
ales spre Marin Albu, brigadierul, 
căta vesel la grămada de grîu 
înaltă cît casa.

Cind bucuria era în toi se apropie de 
magazie și Marin Filip, președintele gos
podăriei.

După ce admiră grămada de griu, înce
pu să ne spuie cite ceva despre începutu
rile tonelor de grîu smulse pămîntului 
prin munca lor din trei anotimpuri.

— Griul l-am semănat anul trecut pe 
la începutul lui septembrie. 92 de hectare

mai 
care 

auriu,

însemnări de la o gospodărie colectivă de pe

în cruce. Pînă la venirea iernii a crescut 
mare, de-l bătea vuitul. Se vedea încă de 
cu toamnă că vom avea recoltă bună. Tare 
mult face însă însămlnțatul la vreme, și 
munca făcută primăvara. Noi i-am dat o 
grapă bună prin martie, am plivit buru
ienile și acum sintem răsplătiți^ Unde e 
treabă cu rost și cu hărnicie, fine și natu
ra cu tine.

Două recolte de cartofi pe an
Pentru a cunoaște mai bine gospodăria 

și oamenii, n-am dus să cercetez și gră
dina de zarzavaturi. Aci e responsabil A- 
lexandru Albu, secretarul organizației de 
bază. încă din capătul tocului, el dimpreu
nă cu Pândele Tudor, Elena Mandache și 
alte ajutoare ne întimpină cu bucurie și ne 
duse printre răzoare să ne arate dovleceii 
și castraveții, fasolea și ardeii grași 
cure scoseseră din belșug pe piață, 
duse să ne arate roșiile date in pirg. 
ternul de irigație și altele.

Privirile cătau mereu spre paiele 
vășite, peste un loc destul de întins, 
din marginea grădinii. Merserăm intr-a
colo. Alexandru Albu grădinarul, dădu 
la o parte stratul subjire de paie și se 
arătară ochilor lujerii tineri, verzi 
cartofilor.

— Le-am dat prima prășită și apoi 
acoperit cu paie. Așa se păstrează 
bine umiditatea solului și nu mai cresc 
ușor nici buruienile...

Alexandru Albu ne dă cu mind is des
lușirile necesare arătind că pentru sămîn- 
ță se folosiseră tuberculi recoltați in anul 
ăsta din cartofii de primăvară.

din 
Ne 

sis-

ră
mâi

ai

i-am 
mai

valea Urluiului

— Este îndemnul 
punctul agricol din 
cesta vom obține un soi de cartofi aclima
tizat cu păminturile noastre...

Cîte ceva despre cîmpul 
experimental

Mergeam pe o cărăruie mai puțin bătă
torită decit cele obișnuite. Ea ducea spre 
cîmpul experimental al gospodăriei. La 
capătul celor două hectare de porumb ne 
ieși mai intii in cale o fată de statură 
potrivită, cu niște bucle castanii, retezate 
scurt. Greu puteai ghici că aceasta e 
Maria V’ădoiu, agronomul despre care au
zisem atitea. Curiozitatea ne îndemna poaj 
te să cunoaștem mai multe despre ea. 
Nc-am mulfumit să aflăm că e în primul 
ei an de producție, că venise aci prin fe
bruarie anul acesta și că reușise să cîștige 
încrederea oamenilor numai după ce do
vedise că se pricepe în ale agrotehnicei, 
că este tot atît de însuflețită in muncă 
ca. și Marin Filip, președintele, Albu, bri
gadierul și alții.

— Pe lanul ăsta — ne spune ea, 
privindu-ne in față cu ochi-i mari căprui 
— încrucișăm porumbul Studina cu po
rumbul Moara Domnească. Acum am 
făcut polenizarea artificială. Pregătim 
un nou soi de sămlnfă pentru la anu.

Am plecat cu agronomul și cu ce'e două 
fete pe numele lor Paulina și Ioana Știrbu 
spre un alt teren al timpului experimen
ta1. Aci. din săculețul ei, Maria Vlădoiu a 
scos o fiolă cu un praf alb pe care a dt- 
zolvat-o intr-o găleată cu apă. Au făcut 
apoi fiecare cite un cornet de hlrtie și 
s-au apucat să stropească pe rînd flori’# 
de roșii.

agronomului de la 
comună. In felul a-

Mașinile agricole 
sa f ie folosite din plin !
LIPOVA (de la trimisul nostru). — 
In aceste zile pe ogoarele raionului Lipo- 

va lucrează zeci și zeci de mașini agricole. 
Din păcate însă felul în care sînt folosite 
aceste mașini lasă mult de dorit.

In satul Alioș, comuna Mașloc, bunăoară, 
într-una din diminețile trecute se putea în- 
tîlni o situație destul de gravă: din cinci 
secerători-legători două aveau stricăciuni 
care necesitau suduri, iar o a treia avea un 
defect mai ușor de reparat. Pe cîmp lucrau 
deci numai două mașini. Stătea de asemenea 
și un tractor la care se topise lagărul mo
torului. In aceeași dimineață, nici combina 
nu funcționa fiind defectă. In sfîrșit. în fața 
gospodăriei colective din sat se aflau trei 
batoze, pe care însă nimeni nu avea de gînd 
să le ducă curînd la arie pentru a începe 
treierișul. cu toate că la acea dată erau se
cerate 150 hectare de orz și grîu.

La sediul S.M.T. Neudorf, care deserveș'e 
raionul, se aflau de asemenea mai multe ba
toze și tractoare a căror reparație nu era 
terminată, precum și batoze și tractoare în 
stare de funcțiune, dar care nu fuseseră tri
mise încă pe cîmp. Această situație a creat 
firește greutăți gospodăriilor colective cu 
care S.M.T.-ul a încheiat contracte. Gospo
dăria co'ectivă Neudo-f, bunăoară, nu a pri
mit decît trei din cele cinci tractoare con
tractate și această îmorejurare a determi
nat o rămînere în urmă la dezmiriștit. Co
lectiviștii au dorit ca cele trei tractoare să 
lucreze în două schimburi, folosind și trac
toriștii de pe tractoarele care nu au fost re
parate, dar acest lucru nu a fost posibil pen
tru că mașinile nu aveau faruri.

Intr-alte comune, — Chesinț, Zăbrani — 
există de asemenea multe batoze în stare 
bună dar nefolosite.

Răspunderea acestei situații o poartă atît 
comitetele executive ale sfaturilor populare 
cît și conducerea S.M.T. Neudorf care nu se 
străduiesc să folosească din plin mijloacele 
mecanizate pe care le au la îndemînă.

Timpul nu așteaptă. Vara ploioasă din a- 
cest an obligă comitetul executiv raional 
Lipova' să ia toate măsurile necesare în ve. 
derea unei mai bune folosiri a mașinilor 
pentru a termina în cît mai scurt timp sece
rișul și treierișul.

In luptă pentru salvarea 
recoltelor

Ploile ce nu mai conteneau în primele zile 
ale lunii iulie au umflat albia Prutului. In 
raionul Huși la gospodăria de stat Pojorăni, 
apele Prutului s-au revărsat și pe terenul 
unde se afla fînațul cosit de pe 200 ha. și 
adunat în căpițe. Muncitorii gospodăriei, a- 
jutați de țăranii muncitori din sat, au mun
cit în acele zile din greu, salvind aproape 
100 de vagoane de fîn cosit, care a fost ime
diat transportat în zona ferită de inundație.

La gospodăria de stat Averești, apele Pru
tului au inundat 60 ha. cu grîu, 60 ha. cu 
lucerna, 15 ha. cu porumb și 7 ha. grădini de 
zarzavaturi. Intervenind la timp, muncitorii 
din gospodărie, cărora li s-au alăturat mulți 
țărani muncitori din sat, au săpat șanțuri 
de scurgere a apei și au ridicat stăvilare 
în calea apelor Prutului. Ei au recoltat apoi 
griul pe care l-au transportat pe terenuri 
uscate. (Agerpres)

— Vezi colo la îmbucătura aia de dea
luri ?

— E un procedeu in curs de experimen
tare. ne spune Maria Vlădoiu. Stropirea de 
cinci ori cu Beta-naftosi face să nu se mat 
scuture florile de roșii Și să dea un fruct 
mai cărnos și fără semințe...

Pe cîmpul experimental am stat pînă ce 
agronomul si fetele au terminat de stropit 
florile roșiilor și am apucat apoi spre sat. 
Pe drum ne-am întîlnit cu Marin Filip, 
președintele. Am trecut din nou pe Ungă 
baltă.

— Văd, i-am răspuns eu președintelui.
— Acolo e un dig. Un dig de 40 de 

metri lungime și de 12 lățime. Cînd tim
pul a fost neprielnic muncilor agricole 
l-am înălțat noi, colectiviștii, pentru ă 
pregăti terenul unei orezării. Opt hectare 
vom smulge bălții și vom crește .orez...

Președintele ne-a vorbit și de alte lu
cruri. Ne-a amintit că vine tocmai de la 
o consfătuire de lucru a brigăzilor.

— Am rînduit ca începind de mîine să 
mai dăm o prășită la porumb. Pentru 
asta, ca să cuprindem și celelalte munci, 
trebuia făcută o bună împărțeală a mîinii 
de lucru. Tăcu un timp și ca să-și urme
ze glndut zise:

— Dacă am obținut anul trecut 3.090 
de kg. de boabe la hectar nu vrem să 
strlngem anul acesta mai puțin. Pentru a- 
sta ne trebuie mereu o bună organizare a 
muncii. E lucrul despre care am vorbit la 
consfătuirea fruntașilor in agricultură: Or
ganizare bună și rod bogat, sînt două 
lucruri care nu se pot despărți unul de 
altul...

Din vorbă în vorbă am ajuns la margi
nea satului și ne-am luat rămas bun. Pre
ședintele mergea să comunice la raion si- ■ 
tuația recoltărilor de peste zi. Avea cu ce 
se minări.

TUDOR MANDA
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SOLIȘTI ROMÎNI 
LA FESTIVAL

In cadrul numeroa
selor manifestări ar
tistice ce vor avea loc 
în zilele Festivalului 
la Varșovia, alături 
de formațiuni artis
tice își vor arăta 
măestria și tineri so
liști din întreaga 
lume.

Tinerii soliști vo
cali, instrumentiști și

dansatori din țara noastră s-au pregătit in
tens în vederea marii sărbători a tineretu
lui. In cadrul concursurilor artistice inter
naționale sau în cadrul programului națio
nal, ei vor face cunoscută măestria artisti
că a tinerilor artiști din patria noastră.

Printre soliștii vocali se află soprana Io- 
landa Mărculescu, laureată a Festivalului 
Mondial al Tineretului și Studenților pentru 
Pace și Prietenie de la București și a Festi
valului „Primăvara la Praga", baritonul 
Nicolae Herlea, laureat al Festivalurilor 
Mondiale ale Tineretului și Studenților pen
tru Pace și Prietenie de la Berlin și Bucu
rești și al Festivalului ..Primăvara La Pna- 
ga“, soprana Blanche Adelsteln și basul Ni
colae Florei, laureați ai concursului național 
al tinerilor soliști. In repertoriul acestor so
liști vocali figurează, printre altele, arii de 
Glinka, Rimski Korsakov, Ceaikovskl, Verdi, 
Rossini, Grieg, Donizetti, Dvorak, Gounod, 
R. Strauss, Dunaevski precum și cîntece de 
compozitori romîni ca T. Brediceanu, D. Chi- 
riac, Grigoraș Dinicu, S. Niculescu, Al. 
Giroveanu.

Cu însuflețire s-au pregătit și soliștii dan
satori Pușa Niculescu și Gheorghe Cotove- 
lea, laureați ai concursului național al tine
rilor soliști, care vor executa adagio din ba
letul „Călărețul de aramă" de Glier. Soliș
tii dansatori Irinel Liclu și Gabriel Popes
cu vor executa împreună adagio din baletul 
„Lacul lebedelor" de Ceaikovski, ia£ Simo
na Ștefănescu, laureată a concursului națio
nal al tinerilor soliști, va dansa baletul 
„Moartea lebedei" de Saint-Șăens.

La concursul artistic internațional al so
liștilor instrumentiști vor participa solistele 
Crimhilda Cristescu, în vîrstă de 13 ani, 
și Iudith Molnar, în vîrstă de 15 ani, eleve 
la școli medii de muzică. Ele vor interpre
ta la pian „Fantezie impromptu" de Chopin 
și „Preludiu și Fuga" de Bach, „Concert 
pentru pian" de Mendelssohn Bartholdy și 
„Variațiuni briliante" de Chopin Violonis
ta Adorlany Ildico va interpreta Scherzo și 
Tarantella de Wieniavski, flautistul Ion 
Năstase „Cantabile și Presto" de George 
Enescu, iar Elisabeta Gregorian la clarinet 
fragment din „Concert pentru clarinet" de 
Kramer.

Un bogat program de muzică populară 
•romînească constituie repertoriul tinerilor 
noștri soliști de muzică populară partidpanți 
la Festival. Printre ei se află Felician Făr- 
cașu și Angela Moldovan, soliști vocali, Da
mian Luca, laureat al Concursurilor Inter
naționale de la Berlin și București și al 
Concursului național al tinerilor soliști 
—- la nai, Ion Lăceanu — fluier, Nicolae 
Bob Stănescu — țambal, Nicolae Crăciunes- 
cu — acordeon șl Nicolae Băluță — clari
net.

/ -o-
Film științific 

despre muntele Retezata
Frumusețea muntelui Retezatu, fauna și 

flora lui interesantă, vor fi subiectul unui 
nou film documentar, științific, în culori, pe 
care studioul de filme documentare și jur
nale de actualități „Alexandru Sahia" îl vai 
realiza într-un viitor apropiat.

Scenariul acestui film este scris de prof. 
Ion Xantus din Cluj, iar pentru realizarea 
lui un colectiv de 17 persoane (operatori, 
consultanți în științele naturii, tehnicieni) în 
frunte cu regizorul Erwin Szekler și opera
torul Jenei Adam, va pleca peste cîteva zile 
într-o adevărată expediție științifică pe mun
tele Retezatu.

In cadrul măsurilor 
luate de partid și 
guvern pentru dez
voltarea producției a- 

lizeze în timp lucrăgricole, înzestrarea agriculturii cu construc
țiile necesare ocupă un loc important. An de 
an în S.M.T.-uri și gospodării agricole de 
stat se ridică noi construcții de tot felul.

Ca în fiecare parte a țării și în regiunea 
Constanța se fac construcții necesare adă- 
postirii și reparării tractoarelor și mașinilor 
agricole, dezvoltării și creșterii animalelor, 
păstrării produselor agricole, precum și cons
trucții social-culturale necesare lucrătorilor 
din agricultură. Sarcina executării acestor 
lucrări în regiunea Constanța s-a încredințat 
Trustului 10 Construcții. Anul acesta Trus
tul 10 Construcții a avut ca sarcină termi
narea construcțiilor restanțiere și înce
perea și terminarea altor construcții noi. 
In total circa 1000 de obiective mari, plus 
altele mai mici. Printre acestea se numără 
200 de adăposturi pentru utilaje, 33 ateliere 
mecanice, 20 magazii de cereale, 110 adăpos
turi pentru animale, 260 de locuințe pentru 
lucrătorii agricoli a cîte două apartamente, 
32 de băi, cantine, cluburi, etc.

Analizînd cauzele care au dus la neînde- 
plinirea planului pe anul trecut, conducerea 
Trustului 10 Construcții a luat o serie de 
măsuri pentru îmbunătățirea muncii pe șan- 
tierelș pe care le tutelează. In vederea unei 
aprovizionări mai economice cu materiale a 
șantierelor și pentru înlocuirea în parte a 
materialului deficitar, conducerea Trus
tului a trecut ia folosirea posibilităților 
locale. In acest scop, la Canara au fost 
construite cuptoare pentru fabricarea varu
lui unde se produc cca. 40 de vagoane de 
var pe lună, iar la atelierul din Medgidia 
se fac înlocuitori de cărămidă. De asemenea 
au fost înființate patru centre pentru fabri
carea manuală a cărămizilor din resurse lo
cale și, acolo unde este posibil, se înlocuiește 
mortarul de var gras pentru tencuieli, cu 
mortar de argilă amestecat cu ciment. Aces
te măsuri au făcut ca șantierele să nu mai 
ducă linsa acestor materiale și să poată lucra 
fără întrerupere. O consecință a măsurilor 
luate este și aceea că Trustul 10 a reușit 
să-și îndeplinească planul valoric pe primul 
semestru și să dea spre folosință din cele 
1000 obiective 280 iar 360 fiind în curs de 
finisare.

Se poate spune, fără a greși, că întregul 
colectiv al Trustului este preocupat să rea-

Pentru îmbunătățirea continua a muncii 
sfaturilor populare comunale

Sarcinile comitetelor de cetățeni 
pe circumscripții electorale comunale 

în perioada muncilor agricole de vară
Sîntem în plină desfășurare a celor mal 

importante munci agricole din tot cursul 
anului: recoltarea, treierișul și colectă
rile. In vederea asigurării succesului lucră
rilor agricole de vară, sarcini deosebit 
de importante revin comitetelor executive 
ale sfaturilor populare comunale. Ele sînt 
acelea care conduc —sub îndrumarea orga
nizațiilor de -partid — și răspund de efec
tuarea exemplară a tuturor muncilor.

Pentru a putea conduce cu competență 
muncile agricole de vară, de a căror reali
zare sînt direct răspunzătoare comitetele 
executive ale sfaturilor populare comunale, 
trebuie să antreneze masele de țărani mun
citori la toate acțiunile, asigurîn-du-și pen
tru aceasta sprijinul larg al deputaților și 
al comitetelor de cetățeni pe circumscripții 
electorale comunale.

Comitetele de cetățeni pe circumscripții 
electorale comunale sînt organe alese de 
masa cetățenilor din circumscripția electora
lă respectivă în scopul ajutorării comitetului 
executiv al sfatului popular comunal și a 
deputatului la realizarea cu succes a multi
plelor sarcini ce le stau în față.

Activitatea de pînă acum a comitetelor de 
cetățeni pe circumscripții electorale comunale 
dovedește că ele sînt o forță capabilă să 
antreneze masele țărănimii muncitoare la 
realizarea cu succes a sarcinilor ce stau 
în fața sfaturilor populare.

In comuna Chiuza, raionul Beclean. re
giunea Cluj, de pildă, comitetele de cetățeni 
pe circumscripții electorale comunale, orga
nized întrecerea patriotică între țăranii 
muncitori din cuprinsul circumscripțiilor e- 
lectorale, au stimulat activitatea acestora în 
perioada muncilor agricole de primăvară, 
contribuind la situarea comunei în rîndurile 
comunelor fruntașe pe raion la însămînțări 
cît și la întreținerea culturilor.

In actuala perioadă a muncilor agricole, 
ținînd cont și de timpul schimbător, cunos- 
cînd condițiile și posibilitățile locale, comi
tetele de cetățeni pe circumscripții electorale 
comunale sînt chemate să desfășoare o in
tensă activitate de mobilizare a țăranilor 
muncitori din circumscripția electorală res
pectivă, pentru folosirea din plin a fiecărei 
ore prielnice de muncă.

In organizarea transportului recoltei la 
arii, trebuie larg folosite grupele de într
ajutorare, în așa fel încît cetățenii care n-au 
atelaje să fie sprijiniți la transportul recoltei. 
La organizarea grupelor de într-ajutorare. 
un rol deosebit poate să-l aibă comitetele de 
cetățeni pe circumscripții electorale comuna
le, care cunoscînd posibilitățile fiecărui ce
tățean din circumscripție sînt în stare să 
contribuie cu inițiativa lor, cu spiritul lor 
organizatoric la alcătuirea acestor grupe, 
arătîndu-le cum trebuie să muncească, să 
sprijine și să urmărească îndeaproape ca an
gajamentele luate de acestea să fie respec
tate întocmai.

Un sprijin prețios îl pot da comitetele de 
cetățeni pe circumscripții electorale comuna
le, în organizarea cetelor pentru treieriș. 
Buna organizare a muncii la batoze, folo
sirea din plin a fiecărui ceas bun de lucru,

O nouă fabr
Pe malul drept al Jiului, într-o regiune în 

care se dezvoltă mult cultura sfeclei de za
hăr, s-a început anul trecut construirea fa
bricii de zahăr Livezi-Podari.

Aplicarea metodelor de lucru avansate și 
buna organizare a muncii au făcut ca lucră
rile de consirucție să se desfășoare într-un 
ritm rapid. Construcția celor 3 hale princi
pale este terminată la roșu, executîndu-se în 
prezent lucrările de interior. La rezervorul de 
melasă a început turnarea fundațiilor, iar la 
uscătoria de borhot se execută lucrările de 
finisare. Lucrările de zidărie ale cuptorului 
de var sînt realizate în procent de 50 la 
sută. Toate acestea arată că muncitorii își 

Mai multă grijă pentru calitatea construcțiilor agricole
Pe marginea lipsurilor 

din regiunea Constanta
rile planificate. Reali
zările dobîndite pînă 
acum sînt umbrite în 
bună parte de o serie 
de deficiențe în ceea ce privește calitatea 
lucrărilor executate. Incepînd cu maiștrii, 
responsabilii de loturi și pînă la condu
cere, se observă o totală lipsă de preo
cupare pentru calitatea construcțiilor. 
Conducerea Trustului se pare că a uitat 
că îndeplinirea planului înseamnă reali
zarea tuturor indicilor planificați, că nu se 
poate vorbi de îndeplinirea planului atîta 
timp cît luprările sînt de proastă calitate. 
Altfel, nu se explică de ce construcțiile date 
în folosință prezintă o serie de defecte inad
misibile. La stațiunea experimentală agricolă 
Valul lui Traian de pildă, tencuiala de la 
remiza, de mașini agricole a început să 
cadă scurt timp după recepționarea ei. Par
doseala de ciment de la băile locuințelor 
familiștilor prezintă ondulațiuni și gropi, 
faianța de asemenea este pusă la întîmplare, 
ușile și ferestrele au început să iasă din 
balamale, etc. Același lucru se poate spune 
și despre lucrările de la gospodăria agricolă 
de stat „Donca Simo“. Felul cum au fost 
executate aici silozurile de furaje sînt sub 
orice critică. Stîlpii de susținerea șerpantei 
silozurilor nefiind bine aliniați la montare, 
grinda nu s-a fixat pe ei și a fost nevoie să 
se adauge cîte o bucată de lemn la capătul 
stîlpilof. Aceste bucăți de lemn prinse în 
cuie nu prezintă siguranță la sarcina pe care 
o au de susținut. In plus, lucrarea are un 
aspect de cîrpeală și nicidecum de lucru 
nou. La Țepeș Vodă zidurile de la grajdurile 
de bovine sînt strîmbe, fundația prezintă 
nesiguranță din cauza insuficientei dozări a 
cimentului, iar la remiza de combaină stîlpii 
sînt dezaxați față de fundație. De asemenea 
la gospodăria agricolă de stat din Negrești 
fermele de beton pentru atelierul mecanic 
sînt mai scurte cu 40 cm. decît este prevăzut 
în proiect, iar grinzile de susținere care 
cad pe stîlpi au o susținere doar de 5 cm. 
și nu prezintă siguranță la trepidație în 
timpul desfășurării lucrului în atelier. 

necesită ca cetele să fie organizate din timp 
astfel ca fiecare cetățean să știe cu cine 
va treiera și la ce arie este repartizat, lată 
de ce comitetele de cetățeni, care își desfă
șoară munca în circumscripție și sînt direct 
legate de masa țărănimii muncitoare, au 
posibilitatea să sprijine comitetul executiv 
în întocmirea tabelelor de constituire a ce
telor, îndemnînd pe cetățeni să respecte or
dinea stabilită la batoze pentru a se putea 
folosi la maximum timpul destinat treieri- 
șului.

O altă acțiune importantă în care comite
tele de cetățeni pe circumscripții electorale 
comunale au largi posibilități de a sprijini 
munca comitetelor executive, este aceea a 
asigurării transportului griului și păioaselor 
de pe arie, în același timp cu treieratul, pre
cum și a organizării transportului de la arii 
la bazele de recepție a cantităților de ce
reale provenite din cote obligatorii.

O muncă deosebit de importantă pe 
care trebuie să o desfășoare comitetele de 
cetățeni pe circumscripții electorale comu
nale, este aceea a lămuririi țărănimii munci
toare asupra necesității achitării obligațiilor 
către stat, (cote obligatorii, plata muncilor 
S.M.T., uiumul), arătînd semnificația patri
otică a acțiunii de colectare și rolul ei în 
întărirea economiei naționale, în asigurarea 
aprovizionării oamenilor muncii din fabrici, 
uzine, instituții.

Membrii comitetelor de cetățeni pe cir
cumscripții electorale comunale, predîndu-și 
primii cotele către stat, demascînd cu hotă- 
rîre elementele dușmănoase care prin diferi
te mașinațiuni caută să se sustragă de la 
achitarea cotelor datorate statului, vor cons
titui un exemplu pentru masa țăranilor mun
citori.

Pentru a crea un avînt sporit în desfășu
rarea muncilor agricole de vară, pentru a 
stimula și antrena în muncă țărănimea mun
citoare, comitetele de cetățeni pe circumscrip
ții electorale comunale, pe baza experienței 
căpătate în perioadele anterioare, sînt che
mate să pornească o largă acțiune de spriji
nire a întrecerii patriotice între țăranii mun
citori cu gospodărie mică sau mijlocie, în
tre circumscripții electorale, astfel ca această 
acțiune sg cuprindă un număr cît mai mare 
de țărani muncitori din comună.

Activitatea pe care trebuie s-o desfășoare 
comitetele de cetățeni pe circumscripții elec
torale comunale în sprijinirea muncilor agri
cole de vară este pe cît de importantă pe 
atît de frumoasă.

Pătrunși de importanța acestei acțiuni, 
avînd sprijinul permanent și efectiv al comi
tetelor executive ale sfaturilor populare co
munale și a deputatului, acumulînd zi de zi 
o bogată experiență organizatorică, comite
tele de cetățeni pe circumscripții electorale 
comunale trebuie să acționeze cu entuziasm 
și convingere, desfășurînd o muncă perse
verentă de antrenare a țărănimii muncitoare 
pentru realizarea în condiții optime a sar
cinilor ce revin circumscripțiilor electorale 
și întregii comune în perioada muncilor agri
cole de vară.

V. IONESCU

ică de zahăr
vor respecta angajamentul luat de a termina 
construcția noii fabrici pină la sflrșitul anu
lui.

Fabrica de zahăr din Livezi va fi una 
dintre cele mai mari fabrici de zahăr din 
țară. Aproape 80 la sută din procesul de fa
bricație va fi mecanizat, fapt care va face 
posibil ca în 24 de ore să se prelucreze 2.000 
tone de sfeclă de zahăr.

La ridicarea noii fabrici de zahăr se evi
dențiază fierarii betoniști Ion Poacă, Ștefan 
Chiriță, dulgherii Florea Stan, Mihai Teutch, 
zidarul Umberto Basandela, din cadrul Trus
tului 6 construcții, care și-au depășit nor
mele cu 120—180 la sută. (Agerpres)

există un control rigu
ros asupra calității lu
crărilor. Unii maiștri 
și resuonsabili de lo- 

Dacă cercetezi proce
sele verbale de recep-

. ționarea lucrărilor, nu 
există lot care să nu 
fi prezentat lipsuri în

ceea ce privește calitatea. Este adevărat că 
în procesele verbale se menționează reme
dierea celor semnalate, dar cum se poate 
admite ca la o lucrare nouă să i se facă 
de la început reparații? In plus, aceste repa
rații atrag după sine predarea cu întîrziere 
a construcțiilor, consumuri inutile de mate
riale, forță de muncă irosită, etc. Toate 
acestea au o influență negativă asupra pre
țului de cost, frînînd lupta colectivului pen
tru realizarea angajamentului luat de a da 
acumulări socialiste peste plan pînă la sfîr
șitul anului în valoare de 1 milion lei. De 
altfel, acest angajament a fost luat de con
ducerea Trustului fără să se consulte cu 
maiștrii și responsabilii de loturi, care sînt 
direct legați de producție și care cunosc 
toate problemele de pe șantier.

Conducerea Trustului și șefii de șantiere 
motivează proasta calitate a lucrărilor prin 
lipsa de muncitori calificați. Este adevărat 
că aceasta constituie o greutate, însă dacă 
ar exista o cît de mică preocupare din 
partea maiștrilor și tehnicienilor pentru ca
litatea lucrărilor, sprijinind concret munci
torii în această direcție, desigur că situația 
n-ar fi așa cum se prezintă acum. In locul 
acestei preocupări își face loc tendința unor 
șefi de șantiere cum este aceea a Iov. inginer 
Alexandru Doiciu, șeful șantierului nr. 4, 
care crede că la construcții agricole pot lu
cra muncitori mai puțin calificați. Dacă mun
citorii constructori calificați ar fi repartizați 
proporțional pe șantiere, situația ar fi cu 
totul alta. Această subapreciere a construc
țiilor agricole se manifestă la mai mulți șefi 
de șantiere șj ea trebuie combătută cu tărie 
de către conducerea Trustului. Altfel nu se 
vor putea înlătura serioasele deficiențe în 
ceea ce privește calitatea construcțiilor.

Inginerii de care dispune Trustul, și care 
nu sînt puțini la număr, nu dau un ajutor 
concret acolo unde se simte nevoia, întrucît 
sînt folosiți mai mult în lucrări de birou. 
Deplasările lor pe șantier sînt făcute în 
cîteva ore și la întîmplare. din care cauză 
nu pot seziaa lipsurile. De asemenea nu

Studii și cercetări 
de lingvistică

*

Dicționare ale Umbli romtne literar» 
contemporane

La Institutul de lingvistică din București 
se fac ultimile corecturi de tipar la cel de 
al doilea volum al „Dicționarului limbii ro- 
mîne literare contemporane". Cele peste 700 
de pagini vor cuprinde literele D—L, numă- 
rînd aproape 15.000 de cuvinte. Volumul II 
al „Dicționarului limbii romîne literare con
temporane" va apărea în cursul acestui an. 
Zilele acestea începe să fie dat la tipar și 
volumul III al „Dicționarului limbii romîne 
literare contemporane” cuprinzînd literele 
M—P.

Colaboratorii Institutului mai lucrează Ia 
un „Dicționar al limbii romîne literare con
temporane" într-un singur volum. El va cu
prinde toate cuvintele de la literele A—Z 
care sînt în cele patru volume ale „Dicțio
narului limbii romîne literare contemporane" 
(fără citate). Va cuprinde în plus însă eti
mologia cuvintelor și va fi Ilustrat. Acest 
dicționar va fi dat la tipar încă tn cursul 
acestui an.

Tratate, studii șl culegeri

In cursul acestei luni se va da la tipar 
„Gramatica limbii romîne", într-un volum. 
Acest manual de gramatică va pune la dis
poziția tuturor oamenilor muncii normele 
gramaticale în vigoare, definiții clare și 
scurte, exempțe. Tratatul de gramatică pen
tru uzul maselor largi a fost elaborat pe 
baza „Gramaticii limbii romîne a Acade
miei R.P.R.".

Sub tipar se află primul volum de „Studii 
de gramatică" care adîncește anumite capi
tole ale „Gramaticii limbii romîne". Publi
carea „Studiilor" se va face periodic, ele 
fiind editate anual și servind în viitor la 
elaborarea unei noi ediții a gramaticii. Co
laboratorii Institutului mai lucrează în pre
zent la un „Studiu de scrierea cuvintelor 
compuse". Recent cercetătorii Institutului 
de Lingvistică au terminat redactarea „Tra
tatului de ortoepie" (pronunție corectă), 
care va apărea în cursul acestui an.

Pe lîngă aceste lucrări Institutul de Ling
vistică va da la tipar pînă la sfîrșitul aces
tui an „Tratatul de punctuație". Se mai pre
gătește o „Culegere de studii asupra limbii 
scriitorilor noștri clasici din secolul al 
XIX-lea“.

Monografii ale graiurilor romînești

Colaboratorii secției de fonetică și dia
lectologie din cadrul Institutului de Lingvis
tică pregătesc pentru tipar „Monografia 
graiului din Valea Jiului". Această mono
grafie este redactată pe baza anchetelor dia
lectale efectuate pe Valea Jiului, în ultimii 
•doi ani, de către cercetătorii secției în cola
borare cu cercetători ai Institutului de Ling
vistică din Cluj. „Monografia graiului din 
Valea Jiului" va fi dată la tipar spre sfîr
șitul acestui an.

In cursul lunii august noi echipe de dla- 
lectologi, formate din cercetători al Insti
tutului de Lingvistică din București, Cluj și 
Iași, vor pleca pe Valea Bicazului pentru a 
face o seamă de anchete necesare la întoc
mirea „Monografiei graiului din Valea Bi
cazului".

Noi dicționare

In prezent se tipărește dicționarul ruso- 
romîn, elaborat de către Institutul de 
Lingvistică din București, sub conducerea 
acad. Emil Petrovici. Colectivele institutu
lui mai lucrează la elaborarea unui dicțio
nar ruso-romîn de format mic, care va folosi 
maselor largi, și la dicționarul romîno-rus 
care va fi dat la tipar în cursul anului 
viitor.

In cadrul convenției culturale dintre Re
publica Cehoslovacă și țara noastră, doi 
cercetători cehi, profesorii Dr. Zdenek Wit- 
toch și Vladimir Horejsi lucrează de aproa
pe șase luni la Institutul de Lingvistică din 
București la ultima revizie a dicționarului 
romîno-ceh care va fi gata la 15 august a.c.
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turi sînt preocupați exclusiv de realizarea 
planului valoric, iar problema calității este 
lăsată la voia întîmplării. In locul îndrumă
rilor practice, în locul măsurilor concrete, 
maiștrii și responsabilii de loturi se rezu
mă la constatarea lipsurilor și la trecerea 
lor în procese verbale. Aceasta a dus la 
situația că maiștrii au luat în primire lucrări 
de proastă calitate, care trebuie refăcute.

Un rol important în executarea lucrărilor 
de calitate în agricultură îl au diriginfii 
numiți de Ministerul Agriculturii și Silvicul
turii care sînt în permanență pe șantiere. 
Acești diriginți au misiunea să efectueze un 
control riguros asupra executării lucrări
lor și să dea sprijin tehnic colectivului 
de muncă de la grupul de șantiere pe care 
sînt repartizați. Or, despre ce ajutor și des
pre ce control poate fi vorba cînd calitatea 
construcțiilor lasă de dorit ? Lipsa de răs
pundere a diriginților se manifesță cu 
multă tărie la recepționarea lucrărilor. Ei 
își pun semnătura pe procesele verbale de 
recepție cu toate că construcțiile prezintă o 
serie de defecte grave. Diriginții au devenit 
simpli înregistratori ai lipsurilor. Ministerul 
Agriculturii și Silviculturii trebuie să trase
ze sarcini precise diriginților și să-i tragă 
la răspundere pentru activitatea lor pe șan
tierele de construcții agricole din regiunea 
Constanța. Este datoria conducerii Ministe
rului Agriculturii și Silviculturii să ancheteze 
fără întîrziere situația recepțiilor stabilind 
cine poartă vina acceptării unor lucrări ne
corespunzătoare. Conducerea Ministerului 
Construcțiilor trebuie să pună capăt fără în
tîrziere — pedepsind exemplar pe cei vino- 
vați și luînd măsuri tehnico-organizatorice 
corespunzătoare — disprețului manifestat de 
Trustul 10 Construcții față de calitatea 
construcțiilor pentru agricultură din regiu
nea Constanța. Construcții necorespunză
toare calitativ, construcții inutilizabile în
seamnă în fond risipă de bani și materiale. 
Ori, risipa conștientă sau inconștientă este 
pedepsită aspru de legile statului nostru.

1. FICIU

8

i

FILME NOI PE ECRANELE CAPITALEI

In cursul lunii august va fi prezentat în premieră filmul „Tăunul", o pro
ducție 1955 a studioului „Lenfilm", realizat după romanul cu același nume al 
scriitoarei engleze Ethel Lilian Voynich.

Filmul aduce pe ecran povestirea plină de dramatism a unui tînăr care 
sub numele conspirativ „Tăunul", luptă pentru libertatea patriei lui, Italia seco
lului XIX, care zăcea sub greaua ocupație austriacă.

In clișeu : O scenă din film, interpretată de cei doi eroi principali ai filmu
lui: „Tăunul" (Oleg Strijenov) și Gemma, o tînără patriotă italiană, (Ma
rina Strijenova).

0000000000000000000000000000000000000

Recomandată expres1__X f_ _ «„după plecare
autentice. Va fi numită

Vreau să vă spun o întîmplare cu per
sonaje și fapte 
poate foileton, poate povestire, poate 
altfel. Dar nu asta este important, ci 
autenticitatea ei.

Un prieten mi-a plecat în urmă cu ct- 
teva zile la Vasile Roaită să petrea
că la mare concediu', de odihnă. Ne-am 
luat rămas bun așa cum se cuvine și 
ne-am dus fiecare la ale noastre. Sim- 
bătă noaptea, pe neașteptate, telefonul mi 
l-a adus însă în vizită. Bucuria plecării, 
sau frigurile călătoriei, l-a făcut să uite 
acasă niște însemnări ce-i erau necesare 
și acum mă solicita să fac ca ele să-i 
parvină cit mai iute posibil.

Ne-am socotit repede: a doua zi e 
duminică, zi de repaos, în care nu era 
programat nici măcar un meci de fotbal 
mai acătării, care să-mi complice existen
ța, Apoi: că de la București la Vasile 
Roaită e cale de 4-5 ore cu trenul; că, atît 
cît e ziua de mare, între aceste localități 
circulă sumedenie de trenuri, că deci 
— cu ajutorul poștei — totul se va putea 
aranja de minune, cit ai bate din palme.

Asta era socoteala de acasă. Să vedem 
insă ce s-a petrecut în tîrg, căci deh, 
urma alege.

In cartierul meu se ridică de vreo doi 
ani o „poștă" amenajată cu mult gust, 
care produce oricui o vizitează o adevă'- 
rată plăcere și mîndrie. In urmă cu ani 
pe locul acesta erau niște biete cocioabe, 
prăvălite într-o rină, în fața cărora făceau 
uneori popas niște birje hodorogite. Acum 
e clădirea de care am amintit, cu peluze 
de iarbă în față și cu o stație de taxiuri 
deservită de elegantele automobile ale 
vGetax"-ului...

lată-mă duminică tn spațioasa sală de 
la parter a „poștei", cu un plic tn mină, 
pe care scrisesem neșovăelnic : „recoman
dat expres". Tot o socoteală simplă: o 
recomandată obișnuită este tarifată 1,75 
lei, una „expres" 3,25 lei. Aproape dublu, 
dar face. E „expres".

Frumos te servesc funcționarii la „poș. 
ta" din cartierul meul Am întins plicul 
peste ghișeu. Funcționara a socotit din 
ochi timbrele aplicate, a citit—probabil— 
adnotarea făcută „recomandat expres", 
dar pasă-mi-te pentru verificare m-a în
trebat cu o politețe îmbietoare:

— O trimiteți „expres" ?
Am răspuns cu aceeași politețe și în 

cîteva secunde totul era gata: și stam- 
pilarea timbrelor și scrierea recipisei și 
aplicarea a trei ștampile pe recipisă, care 
mi-a fost întinsă ca document. Am dat 
s-o păturesc, ca s-o pun bine, din obiș
nuință. nu pentru alta. Clnd... una dintre 
ștampile mi s-a părut, de ce să n-o spun, 
ciudată. Una indica localitatea și data, a 
doua mențiunea expres", iar a treia, cea 
cu pricina, mențiunea „după plecare".

După plecarea cui ? a scrisorii, a mea, 
a trenului? Mi-am zis că e bine să întreb.

Cititorii propun
Parcul „23 August", unul dintre cele mal 

mari și frumoase parcuri din Capitală, este 
frecventat de numeroși vizitatori, care vin 
să-și petreacă cîteva ceasuri libere.

Lipsa băncilor pe alei face insă ca unii 
dintre ei să se așeze direct pe iarbă, ceea ce 
aduce stricăciuni parcului.

Pentru a pune capăt acestei situații, citi
torul CONSTANTIN CUCU propune admi
nistrației parcului să ia măsuri pentru in
stalarea unui număr suficient de bănci.

•k
0 serie de salariați care au domiciliul în 

orașul Iași și își duc munca în întreprinde
rile sau instituțiile din raionul Tg. Frumos 
sau Pașcani, folosesc trenul automotor nu
mărul 6052, care circulă pe traseul Paș
cani—Iași. Deoarece acest tren nu are decit 
două vagoane și se aglomerează repede, 
mulți salariați se văd în imposibilitate de a 
mai urca în tren.

Cititorul DUMITRU DURNAC face propu
nerea să se atașeze încă un vagon la trenul 
automotor care deservește linia Pașcani— 
lași, propunere pe care trebuie să și-o în
sușească Direcția Regională C.F.R.-Iași.

★
An de an, cartierul muncitoresc din Feren

tari se mărește prin noi construcții. Tot mai 
mulți muncitori ocupă aici locuințe moderne 
și confortabile. Pentru ei s-au organizat în 
incinta blocurilor magazine alimentare, tex
tile, de încălțăminte, care sînt aprovizionate 
din plin cu mărfuri, scutindu-i să se depla
seze pînă în centrul orașului. „Singurul lu
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doar așa ca să mă lămuresc, căci era un 
lucru nou pentru mine.

— Tovarășă, dacă ești bună, vrei să-mi 
spui ce semnificație are menfiunea „după 
plecare" ?

Interlocutoarea mea, cel puțin așa mi 
s-a părut, a avut o scurtă ezitare, și-a 
dres glasul și mi-a răspuns:

— Asta înseamnă că ați predat scri
soarea după plecarea cursei.

M-am uitat la cadranul ceasului și am 
avut deodată viziunea că minutarele — 
aici aș trebui să spun: secundarul — s-au 
oprit din mers să imortalizeze ora: 13,15. 
Falsa viziune a trecut repede și, intere
sat am reluat discuția:

— Care cursă ?
De aici povestea devine mai lungă, cu 

personaje mai numeroase — căci am fost 
trimis la un șef mai mic, care la rîndu-i 
m-a trimis la un șef mai mare, pentru lă. 
muriri — așa că in locul discuției dialo
gate care a urmat voi face un rezumat.

Proastă zi am nimerit cu recoman. 
data mea, deși vă amintiți — cei ce 
afi înclina spre unele superstiții — că nu 
e vorba nici de o „vinere neagră", nici 
de o zi de „13". In zilele obișnuite ale 
săptăminii, de la Oficiul sector 4 — 23 
August, unde se petrece povestea noastră, 
pleacă 3-4 curse care duc scrisorile la 
gară. Duminica însă e altfel, E o sin
gură cursă și cu asta basta! Și atunci cu 
„recomandat expres", pentru care plă
tești o taxă specială, ce se intimplă ? 
Așteaptă pînă a doua zi. Atunci de ce 
trebuie să plătești o taxă specială pentru 
așteptare? De ce nu te avizează nimeni 
că o dai de pomană ? Pentru că — așa 
mi s-a explicat — dacă - cetățeanul a e 
plăcere să trimită o scrisoare ,,expres" 
de ce să fie refuzat ?

Multă vreme, deși am vorbit aceeași 
limbă, cu șeful mai mare cu care am dis
cutat, nu m-am înțeles. Fiecare dintre noi 
o ținea pe a lui. Abia într-un tîrziu o- 
mul a oftat adine și s-a dat bătut, pu- 
nlndu-și și el întrebarea atît de simplă 
și de firească: de ce se primesc dumini
ca recomandate expres „după plecare".

Pe prietenul meu de la Vasile Roaită 
(ca nu cumva să-mi pună la îndoială 
promptitudinea mea) am vrut să-l chem 
telefonic in aceeași zi, să-l lămuresc cum 
stă cazul. Mai în urmă am gindit să-l 
scutesc de o nouă taxă, după taxa pen
tru recomandata „expres" zvtrlită pe apa 
slmbetei. S-o mulțumi el, mi-am zis. cu 
cele ce le-o afla din citite și cu recipisa 

ștampile) ce i-o țin
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trei(pecetluită cu 
la dispoziție.

Și pentru că 
August mi s-a 
mta se petrec lucrurile, duminica, la toa
te Oficiile, acum mai trebuie să se lămu
rească și să ne lămurească și ministerul 
de resort, căruia îi adresăm prezentele 
rînduri tot „expres".

B. BERCEANU

la 
dat

Oficiul sector 4 — 23 
asigurarea că aido- 

8
8

cru ce lipsește, ne scrie gospodina A. CO- 
TESCU, este un cinematograf. Amenajlnd 
una din încăperile existente, care cred că au 
fost construite de fapt în acest scop, s-ar 
putea realiza și in cartierul nostru un cine
matograf".

Rămîne ca sfatul popular al Capitalei și 
întreprinderea Regională Cinematografică 
București să studieze această propunere.

k

Pentru procurarea unor produse, țăranii 
muncitori din comuna Grădinile, raionul Ca
racal, sînt nevoiți să parcurgă aproape 20 
kilometri pînă Ia Caracal, unde se ține tîrg 
în fiecare săptămînă. Dar drumurile le ră
pesc un timp prețios de lucru.

Cititorul D. FLOREA propune ca și în co
muna Grădinile să se înființeze o piață care 
să funcționeze odată pe săptămînă.

★
Numai la cinci kilometri de orașul Turda 

se află o mică stațiune balneară, frumos 
amenajată. Curățenia acestei stațiuni, îm
prejurimile îneîntătoare, parcul mare și bine 
îngrijit, ar atrage mulți vizitatori dacă la 
dispoziția publicului s-ar afla un mijloc de 
locomoție.

Cititorul VICTOR SALZMAN sugerează 
ideia punerii in circulație a unor autobrre 
care să transporte pe călătorii amatori să 
vină în stațiune.

Sfatul popular al orașului Turda trebuie să 
studieze posibilitățile ce le are la îndemînă 
în vederea traducerii în viață a acestei pro
puneri.
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Funeraliile academicianului 6h. Spacu |
Mar{i la amiază au avut loc funeraliile a- I 

cademicianulul Gheorghe Spacu, directorul 
centrului de cercetări chimice din București 
al Academiei R.P.R.

In cursul dimineții academicieni, profesori 
universitari, cercetători științifici, prieteni 
și elevi au venit in sala Academiei R.P.R. 
să aducă dispărutului ultimul omagiu. La 
catafalc au fost depuse coroane de flori din 
partea Prezidiului Academiei R.P.R., Minis
terului Invățămîntului, Ministerului Indus
triei Chimice. Universității „C. 1. Parhon“, 
etc. Din ultima gardă la eăpătîiul celui dis
părut au făcut parte academicienii Șt. Milcu, 
Iorgn Iordan. I. Gh. Maurer, precum și 
Mihail Fiorescu, ministrul Industriei Chi
mice, N. Dinulescu, prim locțiitor al minis
trului Invățămîntului și prof. Al. Sanie'e- 
vici, membru corespondent al Academiei 
R.P.R.

La ora 12,30 a avut loc adunarea de 
doliu.

A luat cuvîntul acad. Emil Petrovici, pre
ședintele filialei din Cluj a Academiei 
R.P.R. care a spus:

Universitatea „Victor Babeș“ din Cluj, 
filiala din Cluj a Academiei R.P.R., deplîng 
pierderea atît de dureroasă a unuia dintre 
creatorii cei mai de seamă ai vieții științi
fice romînești, academicianul Gh. Spacu. 
Prin muncă neobosită, datorită cursurilor 
Bale ținute la un înalt nivel științific, marele 
savant a creat o valoroasă școală de chimie 
formînd peste 20 de generații de studenți. 
El a obținut rezultate valoroase recunoscute 
de știința chimică mondială.

După 23 August 1944, acad. Gh. Spacu 
Be angajează în noi domenii de activitate 
Șl, cu pasiunea care-1 caracterizează, urmă
rește și rezolvă probleme mari de chimie, ri
dicate de construcția socialismului.

Activitatea sa legată de producție a scos 
®n evidență noi calități valoroase ale sa
vantului, acelea ale adevăratului om de 
știință care-și orientează cercetarea în le
gătură indisolubilă cu viața.

Universitatea „Victor Babeș“ din Cluj, 
Venerând pe savantul Gh. Spacu, va avea 
ca pildă de urmat viața luminoasă și boga
tă în rezultate mărețe a patriotului, profe
sorului și omului de știință.

A vorbit apoi Dumitru Cănită, locțiitor 
al ministrului Industriei Chimice, care a 
scos în relief rezultatele muncii științifice 
duse de academicianul Gh. Spacu.

In activitatea sa multiplă — a spus vor
bitorul — acad. prof. Gh. Spacu a înțeles ro
stul adînc al vremurilor noi și s-a alăturat 
căilor noastre de dezvoltare industrială, ne-a' 
îndrumat pe drumul chimizării bogățiilor 
naturale ale R.P.R.

Va rămîne mereu în memoria noastră ac
tivitatea plină de elan a academicianului 
Gh. Spacu în rezolvarea practică a multor 
probleme tehnico-industriale. Și nu poate 
fi o mai adîncă recunoaștere a muncii sale 
decît angajamentul nostru ca în următorul 
plan cincinal să realizăm un mare combinat 
de acid sulfuric și ciment bazat pe gips, 
după procedeul pus la punct de acad. Gh. 
Spacu, care sg rămînă generațiilor viitoare 
o pildă de patriotică preocupare de a ajuta 
la industrializarea bogățiilor naturale ale 
tării.

In numele Prezidiului Academiei R.P.R. 
și al Secției de științe chimice a Academiei 
R.P.R. a vorbit acad. C. Nenițescu, care a 
spus printre altele :

Academicianul Gh. Spacu a fost una din 
figurile cele mai luminoase ale chimiei ro
mînești. Temperament de adevărat cercetă
tor, el a dedicat cea mai importantă și pre
țioasă parte a vieții sale cercetării științifi
ce. Lucrările sale i-au adus o faimă care a 
depășit de mult hotarele țării, faimă care 
se răsfrînge asupra întregii științe romî
nești. Metodele create de cercetătorul Spacu 
sînt cunoscute și aplicate în laboratoarele 
de chimie anorganică și analitică din lu
mea întreagă. Și ca profesor Gheorghe Spa
cu a dezvoltat o activitate din cele mai rod
nice. Prin entuziasmul și seriozitatea sa, 
el a știut să insufle elevilor dragostea pen
tru munca de cercetare, pricepere și sigu
ranță în aplicațiile chimiei în cele mai va
riate domenii.

____________________  NOTE DE DRUM DIN FINLANDA ————————

însemnări din Cetatea Soarelui
„Cetatea Soarelui" — așa șî-a denumit, în 

Sel de al 17-lea secol, călugărul Tomaso 
Campanella, ideala așezare în care, oamenii 
— între alte opreliști — nu acceptau nici co
tropirea și prădăciunile războiului. Pentru cei 
care au făcut bilanțul istoricei adunări a 
păcii de la Helsinki, orașul gazdă, merită și 
datorită acestei asociații de idei denumirea 
ide „Cetatea Soarelui".

Spun „și datorită acestei asociații de idei" 
deoarece, în primul rînd Helsinki merită la 
propriu titulatura dată cîndva, — vizionar 
și metaforic — de către Campanella, unei 
cetăți care nu existase nici cînd decît în 
visurile lui. Helsinki o merită, deoarece în 
perioada solstițiului de vară soarele nu sca
pă o clipă din privire orașul, aruncîndu-i 
continuu ochiade luminoase. Astronomii spun 
mai precis. Anume că la 70 de grade lati
tudine nordică, soarele de miez de noapte 
este vizibil de la jumătatea lui mai, pînă 
la sfîrșitul lui iulie...

„Soarele de miez de noapte". L-am în- 
tîlnit într-o „întrevedere specială", ca să zic 
așa, în noaptea de 25 iunie cînd prăznuirea 
„Sfîntului Iuhanus" — tizul polar al sfân
tului Ion din zona' temperată — înseamnă 
pentru finlandezi și cinstirea într-o adevă
rată sărbătoare națională a soarelui, gene
rator de viață, dătător al neegalatei bucurii 
a primăverii. O sărbătoare cu focuri aprin
se la bizara lumină a orelor în care, potri
vit tuturor mitologiitor mai familiare nouă, 
cavalerul nopții ar trebui șă străbată bezna 
cu stelele la oblînc. Experiența luminii nes
fârșite, a nopților luminate ca ziua este atît 
de fantastică, atît de neobișnuită, încît ea 
6tăruie în amintire cu prospețimea impre
siei culese ieri.

Obișnuitul climatului nostru ar putea com
pătimi sincer pe locuitorii îndepărtatelor tă
râmuri, pentru faptul că niciodată nu pot 
primi încântătorul mesaj parfumat al răsa
durilor albite de regina nopții. Și totuși... 
Către sfârșit de iunie, atunci cînd am cu
noscut Finlanda, acolo este primăvară. Li
liacul dă în floare și parcurile își salută 
oaspeții cu grațioase înclinări în vînt de 
lalele proaspete, cu îmbietoare chemări de 
lăcrămioare, abia moțate pe lujerele fine, cu 
dalii îmbobocite și stînjenei care atunci în
cep să-și ceară dreptul la viață. Iar, prin
tre infinitatea de insulițe transformând gol
ful Finic în miriade de lacuri și lăculețe, 
apa este — în lumina statornică a unui 
soare pe care-1 va păli somnul abia peste 
luni de zile — o mișcătoare comoară de 
Jacuri argintii șl aurii încrustate o clipă de

După 23 August 1944, Gheorghe Spacu a 
înțeles să pună întreaga sa putere de mun
că în slujba marilor realizări ale regimului 
de democrație populară. El a atacat cu cu
raj o serie de probleme dintre cele mai im
portante pentru industria noastră chimică 
atingînd în scurt timp remarcabile succese.

Vom păstra lui Gh. Spacu cea mai pioasă 
amintire. El va fi pentru noi un exemplu 
și un îndemn la muncă spre atingerea țe
lurilor înalte pentru care el a luptat.

Prof. univ. N. Sălăgeanu, membru cores
pondent al Academiei R.P.R., rectorul uni
versității „C. I. Parhon“ din București, a 
vorbit despre activitatea didactică și știin
țifică a academicianului Gh. Spacu.

Profesorul Gh. Spacu — a spus vorbito
rul — are numeroși elevi care fac cinste ță
rii noastre.

Mai mulți dintre ei ocupă înalte funcții în 
aparatul de stat, unii sînt membri ai Aca
demiei R.P.R., mulți ilushează catedre în 
învățămîntul superior. Gh. Spacu lasă gene
rațiilor viitoare o moștenire valoroasă. Rea
lizările lui reprezintă pentru noi o consola
re a durerii pricinuită de moartea sa și 
totodată un prilej de hotărîre de a valori
fica și dezvolta opera științifică lăsată de 
el.

Vorbind despre activitatea de cercetare 
științifică a academicianului Gh. Spacu, 
prof, C. V. Gheorghiu, membru corespon
dent al Academiei R.P.R., a spus între altele:

Prin munca Sa perseverentă, prin corecti
tudinea științifică și cetățenească, academi
cianul Spacu a fost una din figurile cele 
mai marcante ale chimiei romînești. Numele 
lui va rămîne în amintirea noastră, iar via
ța lui va fi un prețios exemplu pentru tine
retul nostru. In numele universității din Iași 
adresez un pios omagiu memoriei profesoru
lui Spacu.

Incinerarea a avut loc la crematoriul „Ce
nușa".

La ceremonia funebră a luat cuvîntul Ma- 
rieta Stan, decanul facultății de chimie a 
Universității „C. 1. Parhon" care a spus : 
Prin stingerea din viață a acad. prof. Gh. 
Spacu, știința din țara noastră pierde pe 
unul din cei mai de seamă savanți al că
rui .renume a trecut de mult granițele patriei, 
învățămîntul pierde pe unul din cei mai a- 
preciați și distinși dascăli care ani de-a rîn- 
dul a pregătit cadre de elită ce au contri
buit alături de maestrul lor, sau indepen
dent, la dezvoltarea științei chimice în țara 
noastră.

A vorbit apoi prof. Eugen Angelescu, 
membru corespondent al Academiei R.P.R. 
„Cu profesorul Spacu — a spus vorbitorul 
— dispare una dintre cele mai luminoase 
figuri ale școlii romînești. Acum în mo
mentul suprem al despărțirii toți foștii co
laboratori și elevi ai profesorului Gh. Spa
cu își iau angajamentul să-i cinstească e- 
mintirea aplicînd în munca lor de zi cu zi 
ceea ce au învățat de la dînsul".

In numele colaboratorilor academicianu
lui Gh. Spacu a vorbit dr. Teodor Pirtea. 
Acad. Gh. Spacu a fost un mare cercetător 
și un mare profesor de la care în fiecare 
zi studenții și colaboratorii săi au avut me
reu de învățat. A fost pentru noi un iz
vor nesecat de învățătură și un izvor nesfîr- 
șit de lumină .pe care le împărtășea cu ge
nerozitate, cu voie bună, cu convingerea 
datoriei împlinite că trece mai departe ge
nerației ce urmează dragostea pentru știin
ță și curajul avîntat ce l-a caracterizat în 
munca sa de creație științifică. Vom căuta 
să ducem mai* departe opera sa științifică 
pe drumul ce ni l-a arătat.

In numele foștilor studenți ai acad. Gh. 
Spacu a vorbit Marieta Brezeanu. „Deși a 
plecat pentru totdeauna din mijlocul nos
tru, Gh. Spacu va rămîne întotdeauna pro
fesorul nostru drag care ne-a îndrumat cu 
răbdare și dragoste părintească. Gh. Spa
cu ne-a fost profesor, părinte și sfătuitor. 
In drumul pe care el ni l-a deschis ne vom 
strădui să-i urmăm sfaturile.

In sunetele marșului funebru de Beetho
ven, a urmat apoi ceremonia funerară.

(Agerpres)

dîra vaporașelor și a bărcuțelor în falduri 
pierdute tot mai departe.

Este... lumina miezului de noapte o fan
tastică și unică experiență.

★
Văzut din avion, Helsinki pare o mică a- 

glomerare geometrică de căsuțe plutitoare 
in jurul unei uriașe nervuri de apă a căror 
albăstrime trădează esența lor maritimă. 
Odată coborît din avion, călătorul este sur
prins de un aspect nou : bulevarde largi, cu 
clădiri moderne, cu vitrine luminate cu 
neon, cu numeroase statui, cu restaurante în 
plin aer. cu multe zone de verdeață.

Monumentele arîiitectonice — majoritatea 
de dată relativ recentă — vorbesc nu nu
mai de tinerețea orașului în forma și pe lo
cul unde este azi așezat, dar și de suple
țea și simplitatea de bun gust pe care ar- 
hitecții au știut să i-o imprime. O curățe
nie exemplară a străzii, pe care trecătorul 
o apără cu o grijă meticuloasă, ca și o 
liniște în ciudat contrast cu circulația tre
pidantă de pe arterele centrale adaugă noi 
elemente la nota generală de sobrietate și 
discreție a orașului.

Plimbîndu-se mai mult, călătorul va fi sur
prins și de un alt aspect caracteristic. In 
Helsinki, nu poți merge pe jos, în plim
bare, mai mult de circa o jumătate de oră, 
fără a nimeri pe malul mării. Orașul e din 
trei părți înconjurat de Baltica. Și din ori
care din cele 4 porturi ale acestui însem
nat popas în drumurile apelor nordice, ai 
pleca cu vaporul sau cu barca, vei trăi ne
uitata bucurie a unei călătorii pline de sur
prize. Peninsule dințate, fiorduri stîncoase, 
insulițe punctate de tipicele căsuțe finlan
deze, clădite din lemn și care de departe par 
niște minuscule cutii de chibrituri; istmuri 
atît de înguste încît ai impresia că și ca 
simplu pieton ar trebui să faci echilibristi
că pe ele, dar pe care, apropiindu-te, ob
servi . că circulă tramvaie și că se încruci
șează mașini pe autostrăzi. Dealtfel între 
orașul propriu zis și toate aceste insulițe sau 
peninsule, este un permanent du-te-vino. In- 
tr-una din peregrinările pe chei, rn-am oprit 
la o firmuliță: „Taxi". M-am uitat, în 
dreapta, stînga. Nici un taxi. Cel dintîi tre
cător cu care m-am putut înțelege mi-a 
explicat misterul: pentru finlandezi, „taxiul" 
nu e numai vehiculul de uscat ci și barca 
cu motor, după cum „autobuzul” poate fi— 
chiar dacă termenul e impropriu — vapo
rașul care-1 aduce dimineața la servicl și 
îl duce apoi acasă, sau la plimbare pe in
sulița — grădină zoologică — pe insula mu
zeu și așa mai departe. Și pentru că vor
besc de muzee să amintesc că o plimbare

SPORT
Turul ciclist al Franței

PARIS 26 (Agerpres). — Marți s-a des
fășurat cea de a 18-a etapă a turului ciclist 
al Franței.

Victoria a revenit belgianului Brankart, 
care l-a învins la sprint pe L. Bobet.

In clasamentul general L. Bobet (Franța)’ 
se află pe primul loc cu timpul de 109h 
16’09”, urmat de coechipierul său A. Rol
land cu 109h 22’13” și Gaul (Luxemburg) 
cu 109h 23’ 52”.

informații Pronosport
I-n urma trierii și omologării buletinelor 

depuse la concursul 29 etapa din 24 iulie 1955, 
s-au stabilit următoarele rezultate :

Buletine depuse 397.994
Premiul I a fost obținut de 2 buletine cu 

12 rezultate exacte, revenind fiecărui buletin 
ctte 47.511 lei; Premiul II a fost obținut -de 
26 buletine cu 11 rezultate exacte, revenind 
fiecărui buletin cite 4.385 lei; Premiul III a 
fost obținut de 366 buletine cu 10 rezultate 
exacte, revenind fiecărui buletin cîte 467 lei.

Premiul I a fost obținut de următorii par
tioi panți :

1. Bandu Niculae Str. Petre Maior 75 Bucu
rești;

2. Dako Vicențiu Str. Balazs 132, localita
tea Tulgheș-Biacău.

Informații
Solii tineretului bulgar la Festival au tre

cut marți Podul Prieteniei în drum spre 
Varșovia.

La Giurgiu, cei 800 de delegați din R.P. 
Bulgaria au fost întîmpinați de sute de ti
neri și pionieri romîni.

Trenurile, purtînd pe delegații tineretului 
bulgar la Festivalul păcii și prieteniei, au 
pornit apoi spre orașul Festivalului.

♦
Marți dimineața la Palatul Marii Adunări 

Naționale, tovarășul dr. Petru Groza, preșe
dintele Prezidiului Marii Adunări Naționale 
a înmînat Ordinul Muncii clasa I, maestrei 
emerite a sportului Angelica Rozeanu pentru 
performanțele deosebit de valoroase obți
nute în cadrul campionatelor mondiale de 
tenis de masă din anul 1955. De asemenea, a 
fost distinsă cu Ordinul Muncii clasa III, 
maestra emerită a sportului Ella Zeller.

★
Zilele trecute a părăsit țara, pentru a par

ticipa la lucrările Congresului internațional 
de chirurgie de la Copenhaga o delegație 
de medici din R.P.R.

Delegația este alcătuită din acad. N. Hor- 
tolomei, prof. univ. I. Țurai, prof. univ. I. Fă- 
gărășanu, membri corespondenți ai Acade
miei R.P.R. și conf. univ. C. Cărpinișan.

Societatea’ pentru Răspîndirea Științei și 
Culturii anunță conferința toy. Vasile Dumi
trescu — Director General al Agenției Ro- 
mîne de Presă : „Conferința de la Geneva, 
o victorie a spiritului tratativelor”.

Conferința va avea loc joi 28 iulie a.c. 
orele 19 în sala Bibliotecii Centrale Univer
sitare din Calea Victoriei nr. 88

Conferința tov. General Lt. în rezervă 
Radu D. Rusescu: „Ce Se petrece în Africa 
de nord ?“, care fusese anunțată pentru a- 
ceastă dată, se amînă pentru joi 18 august.

—O—

LOTO CENTRAL
Comisia centrală de validare a stabilit pen

tru tragerea LOTO-CENTRAL dim 22 iulie 
a.c. următoarele, premii: la categoria I 7 
premii a 21.119 lei fiecare, .plus 12 premii 
sfert; la categoria II 19 premii a 6448 lei fie
care, plus 55 premii sfert; la oategoria III 
47 premii a 2943 iei fiecare, plus 99 premii 
sfert; la categoria 'IV i47 premii a 1011 le' 
fiecare, plus 247 premii sfert; la categoria 
V 144 premii a 1046 lei fiecare, plus 231 premii 
sfeft; la categoria VI 224 premii a 665 lei fie
care, plus 453 premii sfert; ia categoria VII 
254 premii a 582 lei fiecare, plus 435 premii 
sfert.

La premiul special A: I premiu a 43.804 
lei, plus 1 premiu sfert ; la premiul spe
cial B: 2 premii sfert a lei 13.688 flecare ; la 
premiul special C ; 2 premii a 18.251 lei fie
care, plus 4 premii sfert.

Se reportează pentru tragerea viitoare 
suma de lei 26010 la premiul special B.

pe mare e instructivă și în ce privește tre
cutul poporului finlandez. Din loc în ioc 
dintre meterezele naturale ale stîncilor de 
pe maluri, apar guri de tunuri străvechi și 
urme de ziduri crenelate. Vecinul de punte 
finlandez, dacă-ți observă curiozitatea, în
tinde mîna spre bătrînele întărituri și expli
că : „Suomi Linda". ,,Suomi” e numele 
țării, așa cum îi spun băștinașii. „Suomi- 
Linda" înseamnă „cetatea finlandeză".. Lo
calnicii păstrează grijulii urmele istoriei lor 
punctate de bătălii împotriva năvălitorilor 
veniți pe mare dinspre apus.

Ar fi tot aici de amintit cîte ceva despre 
insula plină de poezie „Seurasaari". După 
ce a străbătut unul din cele două poduri de 
acces, călătorul se trezește aici într-o altă 
lume. Un mănunchi de căsuțe străvechi stre
curate printre pinii seculari, o moară bă
trână de cîteva sute de ani, o bisericuță de 
sat, clădită din lemn, și, într-un hangar o 
corabie încăpătoare despre care ghidul po
vestește că datează din vremea cînd printre 
păduri nu se croiseră încă drumuri. Toate 
istorisesc despre felul în care trăiau în mij
locul codrilor seculari, pe bucățele de pă- 
mînt mici ca niște confete, hrănindu-se doar 
din rodul ostenelilor lor de vînători sau pes
cari, oamenii acestor așezări.

Dacă după vizita făcută pe insula „Seu
rasaari" călătorul deschide cartea istoriei, 
află că pentru prima dată Helsinki apare în 
1550, fundat de regele Gustav Vasa, la îm
bucătura Vandei. Mai tîrziu, in 1640, pen
tru a se statornici pe drumurile comerciale, 
orașul a fost reclădit pe istmul Veronniemi. 
La începutul veacului trecut un incendiu a 
ars pină la pămînt căsuțele din lemn care 
alcătuiau bătrânul Helsinki. De atunci, din 
1808. cînd a început reclădirea, datează 
planul urbanistic, a ceea ce alcătuiește și 
azi centrul orașului. Instaurarea aici, în 
1812 a autorităților centrale, transferarea 
în 1827 a universității finlandeze, au sporit 
importanța orașului, a cărui populație a 
crescut de la 4.000 de locuitori în 1812, la 
peste 400.000 azi.

Și în orașul în care pe marele și ultra
modernul stadion olimpic s-au întîlnit re
prezentanții sportivi ai zeci de popoare; în 
care cu prilejul anualului „festival Sibelius", 
iubitorii de muzică din alte țări vin să as
culte cele 7 simfonii, concertul pentru vioară 
și orchestră, sau alte lucrări din creația ma
relui reprezentant al muzicii naționale fin
landeze, în capitala modernă, o micuță bise
rică de lemn — „Vanhachirco" — stăruie 
chiar în centrul orașului printre palate mo
numentale, ca o mărturie a timpurilor de 
demult...

Opinia publică mondială 
salută rezultatele conferinței de la Geneva

Consfătuirea lui D. Eisenhower 
si J. F. Dulles cu liderii 

Congresului S.U.A.
WASHINGTON 26 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 25 iulie a avut loc o consfă
tuire a lui Eisenhower și Dulles cu liderii 
Congresului S.U.A. După consfătuire, secre
tarul Casei Albe pentru problemele presei, 
Hagerty, a declarat corespondenților :

In cadrul consfătuirii cu conducătorii 
celor două partide .ale Congresului, președin
tele și secretarul de stat au făcut o comu
nicare asupra tratativelor desfășurate la 
conferința de la Geneva. Președintele a dat 
asigurări conducătorilor Congresului că la 
Geneva nu au fo6t încheiate nici un fel de 
acorduri secrete și nu au fost parafate nici 
un fel de documente confidențiale. Președin
tele și-a exprimat convingerea că o trăsă
tură remarcabilă a conferinței a fost dorința 
pe cit se pare sinceră a delegației sovietice 
de a discuta pe viitor problemele interna
ționale într-o atmosferă de prietenie și ho
tărârea de a se întruni pentru a analiza di
vergențele. „Președintele consideră că acest 
lucru este un eveniment îmbucurător", a 
declarat Hagerty. Dar acest fapt „ca atare 
nu oferă temei pentru o slăbire a măsurilor 
de asigurare reciprocă a securității, luate în 
prezent de noi și de aliații noștri".

Interviul acordat de E. Faure 
ziarului „France Soir“

PARIS 26 (Agerpres). — Ziarul „France 
Soir" a publicat la 25 iulie un interviu acor
dat de Edgar Faure unui corespondent al 
ziarului. Președintele Consiliului de Miniștri 
și-a exprimat satisfacția față de rezultatele 
conferinței de la Geneva a șefilor guverne
lor celor patru puteri. „Pînă în prezent, și 
nu fără temei — a spus el — s-a atribuit 
importanță contactelor personale, discuțiilor 
leale, schimbului direct de păreri, ceea ce 
a devenit cu putință în urma conferinței de 
la Geneva. Intr-adevăr acest lucru este foar
te important. Cum s-ar putea stabili o în
țelegere între popoare dacă reprezentanții 
lor nu ar reuși să se cunoască reciproc ? 
Aceste legături personale au în ultima 
instanță importanță numai atunci cînd ele 
fac posibil um acord concret. Nu voi spune 
că în toate problemele discutate la Geneva 
au fost realizate asemenea acorduri. Nu 
există însă nici o problemă a cărei rezolvare 
să nu fi progresat în urma discuției duse 
de noi".

Faure a relevat între altele eă cele patru 
puteri reprezentate la Geneva au subliniat 
răspunderea lor comună în ceea ce privește 
unificarea Germaniei și au declarat că a- 
ceastă unificare trebuie să conțină gar.anții 
de securitate pentru toți. El a arătat că în 
ultima instanță propunerile prezentate în 
scopul organizării securității europene se 
apropie într-o măsură însemnată una de 
alta, că au fost formulate idei noi în ceea 
ce privește dezarmarea și că nu a fost res
pinsă studierea nici uneia dintre ele. Cele 
patru guverne, a declarat Faure, au confir
mat necesitatea contactelor între Răsărit și 
Apus.

„Ar fi iluzoriu să se creadă — a spus 
Faure — că simplul fapt al întâlnirii șefilor 
guvernelor ar fi putut duce la o rezolvare a 
tuturor problemelor care s-au discutat. Ar 
fi însă de asemenea periculos dacă în urma 
conferinței noastre nu s-ar ivi nici un ele
ment pentru rezolvarea fiecăreia din aceste 
probleme. Nu se poate face totul într-o sin
gură zi, dar odată și odată începutul trebuie 
făcut".

In încheiere, Faure a arătat că nu a fost

„Calevala", celebra epopee națională a po
porului finlandez, își are brodată întreaga 
țesătură de întîmplări nemaipomenite și pli
ne de tîlc pe povestea unei mașini magice, 
dătătoare de neîncetată bunăstare și feri
cire.

Făurită de meșterul fierar Ilmarinen, din 
țara Calevalei, mașina aceasta — un fel de 
„Sesam deschidere" nordic și denumită 
„Sampo” de către anonimii autori ai epo- 
peei, fusese furată și ferecată într-o văgău
nă de aramă de către Luchi. Tirana Pohjo- 
lei, țara vecină Calevalei mitologice. Nu in
tru aici în detaliile aventurilor generate de 
strădania eroilor conduși de biîndul și în
țeleptul Văinemoinen — pentru .reobținerea 
Sampo-ului. Dar e interesant de văzut că 
epopeea, — dat-înd dinainte de perioada 
creștinării populației careliene, — a sinteti
zat în mitul „Sampo", întreaga hărnicie a 
finlandezilor. Turnată din diferite materiale, 
mașina miraculoasă scoate din cuptorul ei 
arcuri, bărci, unelte de pescuit, pluguri și 
altele. Mulțimea o concepe pe alocuri ca 
pe o moară inepuizabilă, dătătoare de făină, 
de sare și chiar de bani, iar altă dată o 
vede capabilă să dăruie direct ospețe. Și 
cînd, în bătălia cu Tirana Luchi, Sampoul 
mult dorit e fărîmat, Văinemoinen îi adună 
cioburile rostind cuvinte profetice:

„De aici provine puterea fiecărei 
seminfe 

începutul fericirii veșnice
De aici vin semănăturile și

arăturile noastre
Și creșterea noastră in toate cele".

S-au scurs secole de-a rândul de cînd cine 
știe ce trubadur de miazănoapte a cristalizat 
în prospețimea „runelor”, cum se numesc 
cîntecele Calevalei — imaginea Sampou-lui. 
Dar dacă și azi poporul micuței „Suomi" 
își iubește înflăcărat epopeea — perla fol
clorului național, — tot astfel, îndeplinind 
aceleași meșteșuguri de bază ca cele sim
bolizate de legendarul Sampo: pescuitul și 
vînatul, agricultura și munca forestieră, el 
își dovedește continuu hărnicia și dîrzenia 
în lupta cu un pămînt puțin fertil, cu mări 
dezlănțuite și torenți necruțători, cu pă
duri dese și pline de sălbăticiuni.

Sînt cu totul 4.2001000 de locuitori în Fin
landa ; răspîndiți cu o densitate de 12,5 la 
kilometrul pătrat. Despre această răspândire 
vorbesc de altfel și căsuțele stinghere, de
părtate una de alta la zeci de kilometri și 
așezate pe malul miilor de lacuri sau al a- 
pelor curgătoare, căsuțe vizitate cînd și cînd 
de factorul poștal sau de rarii turiști care,— 
odată în contact cu regiunea — nu se mai 
îndură s-o părăsească.

La țară, pentru majoritatea locuitorilor, la 
zgîrcenia pămîntului se adaugă și altă tris
tețe ; puținătatea lui. Cei mai mulți stăpî- 
nesc 2—3 pogoane. O infimă parte stăpî- 
nesc moșii întinse, păduri nesfîrșite. Și, pe 
cei mulți despre care vreau să vorbesc să
răcia îi mînă pe întinse perioade de an la 

încă lichidată scindarea Europei și a Ger
maniei și că încetarea „războiului rece" și 
slăbirea încordării internaționale trebuie să 
fie urmate de „tendința spre o activitate 
constructivă care trebuie să marcheze o eră 
a păcii".

Declarația făcută de A. Pinay 
reprezentanților agenției 

„France Presse“
SAINT ETIENNE 26 (Agerpres). - 

Agenția France Presse anunță că la 25 iulie 
ministrul francez al Afacerilor Externe, An
toine Pinay, a făcut reprezentanților agen
ției următoarea declarație în legătură cu 
rezultatele conferinței de la Geneva :

„Caracteristica cea mai importantă și mai 
încurajatoare a conferinței de la Geneva este 
necesitatea resimțită de cei patru șefi de gu
verne de a se întâlni și de a discuta gravele 
probleme care despart în momentul de față 
lumea, în loc de a continua războiul rece 
care duce nu numai la cheltuieli considerabi
le pentru înarmări ci și ia o încordare inter
națională incompatibilă cu instaurarea unei 
păci adevărate.

Fără îndoială, nimic nu a fost încă rezol
vat — a spus ministrul francez al Afacerilor 
Externe, — dar cei patru șefi de guverne au 
căzut de acppd asupra unor obiective im
portante și spiritul de conciliere care a do
minat în cursul acestei întîlnlri a creat o 
atmosferă favorabilă pentru conferința celor 
patru miniștri ai Afacerilor Externe care va 
avea loc în octombrie și la care vor apare 
adevăratele dificultăți. Există desigur, do
rința de a se ajunge la un acord- dar pro
blemele complexe cum ar fi semffiit&tea în 
Europa, planul de dezarmare, planul de in
tensificare a schimburilor între R&ărit și 
Apus și mai ales soluționarea problemei ger
mane, lasă să se creadă că sarcina care stă 
în fața miniștrilor de externe nu va fi din
tre cele mai ușoare".

Nehru despre succesul conferinței
DELHI 26 ^Agerpres)- — TASS trans

mite: După etan relatează ziarele „Hindus
tan Times" și „Tifnes of India", primul mi
nistru al Indiei, Nehru, luînd cuvîntul în 
ședința din 24 iulie a fracțiunii parlamen
tare ș partidului Congresul Național indian, 
a declarat că conferința de la Geneva a 
șefilor guvernelor celor patru puteri s-a în
cheiat cu succes, întrucît ea a apropiat 
punctele de vedere ale • particip anți lor la 
conferință. Succesul conferinței constă și în 
faptul că a fost creată o atmosferă în care 
țări pînă acum opuse una alteia, au putut 
să ducă tratative Intr-un spirit de prietenie.

In aceasta, a subliniat Nehru, constă ma
rea însemnătate a rezultatelor conferinței. 
Este bine, a spus el, că miniștrii Afacerilor 
Externe au căzut de acord să se întâlnească 
din nou. Acesta este un indiciu fericit că 
contactele stabilite la Geneva se vor dez
volta.

Referindu-se la problemele care privesc 
țările Asiei, Nehru și-a exprimat dorința de 
a se convoca o conferință separată pentru 
discutarea acestor probleme. Dacă puterile 
interesate vor discuta problemele privind 
Taivanul și Indochina, a spus el, aceasta va 
duce la slăbirea considerabilă a încordării 
internaționale. „O asemenea conferință 
după modelul celei de la Geneva, a spus 
Nehru, ar fi utilă nu numai Asiei ci și în
tregii lumi".

Aprecierile observatorului 
R.P.F. Iugoslavia la conferință

BELGRAD 26 (Agerpres). — Agenția de 
presă iugoslavă Tanjug relatează că imediat 
după publicarea directivelor șefilor guverne
lor celor patru puteri către miniștrii Afaceri
lor Externe, observatorul guvernului R.P.F. 
Iugoslavia la conferința de la Geneva, A. 
Bebler, a declarat că conferința de la Ge
neva s-a soldat ou uin mare succes. A. Bebler 
a subliniat că conferința de la Geneva a 
demonstrat că este posibilă o adevărată re

muncă în pădure. Tot ea îi face să-și dove
dească tradiționala îndemînare de vînători 
consacrați în adevărate bătălii corp la corp 
cu jivinele codrilor pentru cîte-o blană de 
urs. Și cînd, în iarna cu noapte nesfârșită, 
se întorc acasă, în cutiuțele de chibrituri al
cătuite din bîrne și scânduri modelate din 
pini răsturnați cu rară măiestrie, locuitorii 
nordului lapon, ca și cei ai sudului își do
vedesc măiestria artistică. Cîntînd cu gla
suri nespus de armonioase melodii pline de 
nostalgia depărtărilor, se pornesc să mode
lele în lemn, sau în acel material care pare 
total neprelucrabil, cornul de ren, bibelouri 
de o rară gingășie și finețe.

Cînd m-am oprit pentru prima dată în 
fața unei mese încărcate cu obiecte de artă 
populară, n-am știut ce să admir mai întîi: 
florile delicate, cu migală sculptate, urșii 
cocoțați pe două labe la poale de copac ma
siv, scrumierele pirogravate, săniuțele cu doi 
reni înhămați, la care cu siguranță maes
trul anonim va fi lucrat săptămîni de-a 
rândul pentru flecare rămurică din coroana 
bogată a coarnelor.

Alături de obiectele în lemn și în corn de 
ren, ceea ce impresionează sînt cuțitele. As
cuțite ca briciul, introduse în teci de piele, 
cu prăsele ornamentate în motive lapone, le 
găsești de toate mărimile și formele, de la 
miniatura față de care un biet briceag de-a.1 
nostru este un uriaș, pînă la impresionantele 
pumnale autentice de vînătoare.

Am stăruit îndelung și asupra sculelor de 
argint. Pandantive, cercei, brățări, coliere, 
înfrumusețate și mai mult de vechile și tra
diționalele motive finlandeze gravate pe ele 
și care trădează mîna expertă ce le-a lu
crat. Am cercetat mult papucii și saboții din 
piele de ren, îmblăniți și pe dinăuntru și pe 
dinafară, cu ciocurile încovoiate ca prora 
vechilor corăbii din Suomi și din care azi 
muzeele pe apă adăpostesc unele exemplare.

Pe masa aceea încărcată de obiecte de 
artă, hărnicia și măiestria finlandeză își 
trimiseseră încântătorii mesageri.

★
Stăm într-o seară la masă cu un grup de 

proaspeți prieteni, veniți din toate colțurile 
pămîntului la Adunarea Mondială a Păcii. 
Pe terasa marelui restaurant adiau vag, dar 
reconfortant după o zi de muncă, frânturi 
de briză marină.

Cineva făcea remarca :
.— Dacă raportezi la suprafața și densi

tatea de locuitori. Finlanda are cel mai mult 
lemn din lume.

De aici și o intensă industrie de prelu
crare a lemnului și de celuloză, a replicat 
un interlocutor. In legătură cu fabricile de 
celuloză și de prelucrare a lemnului, trebuie 
să amintesc că am cunoscut o serie de mun
citori din industria finlandeză.

Pe unul l-am întîlnit într-o dimineață, în 
piața orașului, la hala de pește. (Hala de 
pește este de fapt cheiul la care acostează 
direct bărcile pescărești, sosite din larg cu 
prada captată în orele de noapte. Pescarul 
rămîne în barcă și servește cumpărătorul 

glementare a unor probleme importante aa 
securitatea europeana, unificarea Germania 
și dezarmarea.

Declarația primului ministru italian
ROMA 26 (Agerpres). — Agenția ANSA 

a dat publicității declarația președintelui 
Consiliului de Miniștri, Segni, care a spus 
printre altele: „Rezultatele conferinței de 
la Geneva sînt, după părerea mea, deosebit 
de favorabile pentru atingerea definitivă a 
țelurilor de pace, securitate și dezarmare pe 
care și le-a propus conferința. Tratativele 
începute la Geneva vor continua curând și 
cred că acum se vor trage concluzii pozitive. 
Italia dorește tot atît de fierbinte ca șf ce
lelalte țări să se obțină un succes deplin în 
această operă șl năzuiește spre pace...

Am constatat cu satisfacție că în noua 
etapă a conferinței vor fi luate toate mă
surile necesare pentru a da și altor țări in
teresate posibilitatea de a participa la tra
tative, măi bine zis vor avea loc consultări 
cu aceste țări".

Personalități japoneze despre 
conferință

TOKIO 26 (Agerpres). — Potrivit unei 
știri transmise de posturile de radio japo
neze, primul ministru Hatoyama, luînd cu
vîntul la 25 iulie într-o comisie a Camerei 
consilierilor a parlamentului japonez, a de
clarat că după părerea sa in urma confe
rinței de la Geneva „situațj« internațională 
s-a schimbat în bine". In legătură cu aceasta 
el și-a' exprimat dorința de a se înfăptui pe 
cît este posibil o reducere a forțelor de apă
rare ale Japonia.

Ițntr-o a-ltă informație transmisă de pos
turile de radio se spune că Savada, fost ob
servator al Japoniei la Organizația Națiu
nilor Unite, care în zilele conferinței se gă
sea la Geneva, a declarat corespondenților 
ziarelor japoneze că „în urma conferinței 
șefilor guvernelor celor patru puteri încor
darea internațională a slăbit".

Satisfacția exprimată de cercurile 
diplomatice de pe lingă O.N.U.

NEW YORK 26 (Agerpres). — După cum 
subliniază agenția France Presse, cercurile 
diplomatice de pe lîngă Organizația Națiu
nilor Unite și-au exprimat satisfacția în le
gătură cu rezultatele conferinței de la Ge
neva. In aceste cercuri se subliniază că „pe 
plan general, contactele la nivelul cel mai 
înalt care au avut loc la Geneva și directi
vele formulate îndreptățesc speranța că im
pasul în care ajunsese O.N.U. din cauza 
războiului rece va dispare treptat".

„Se nutresc speranțe, arată agenția Fran
ce Presse, în primul rînd în domeniul de
zarmării. La 29 august cînd subcomisia 
O.N.U. își va relua lucrările la New York, 
ea va putea constata nu numai că s-a ajuns 
la un acord asupra unor puncte ca efecti
vele forțelor armate ale celor cinci mari pu
teri și principiul dezarmării treptate, dar 
că s-au lansat și idei noi de către principalii 
conducători ai politicii externe a marilor 
puteri".

Referindu-se la propunerile prezentate în 
această privință de delegația sovietică, a- 
genția France Presse subliniază că la 
O.N.U. se speră că „pe baza discuțiilor de 
la Geneva, divergențele în legătură cu mo
dalitățile de control asupra interzicerii folo
sirii armelor atomice se vor reduce treptat 
pîrță se va ajunge la un acord".

Pe plan politic, arată în continuare France 
Presse, numeroase probleme care sînt încă în 
suspensie, și în primul rînd problema ad
miterii de noi membri în O.N.U. se vor 
apropia poate de soluționare.

Este sigur că atmosfera creată de condu
cătorii a două dintre cele mai mari puteri 
va contribui la rezolvarea problemei admite
rii Chinei, ceea ce va permite Organizației 
Națiunilor Unite să funcționeze ca un ade
vărat reprezentant al lumii de astăzi".
T-tT,""-”...... 71,77:: Tr.-T’r,1 „'"I r;aas
mstalajt pe chei, cu pește care adeseori se 
mai zbate încă). Aici l-am cunoscut și pe 
tînărul care tîrguise, pe cîteva sute de mărci 
un calcan impunător.

— Cînd e de lucru, o mai scoatem cum 
o scoatem. Mai rău este cînd începe șoma
jul. Acum câțiva ani erau — după date ofi
ciale — vreo 70.000 fără de lucru. (Sânt ca 
totul circa 500.000 de muncitori).

Eforturile Finlandei de a-și îmbunătăți 
situația economică și de a-și asigura neatâr
narea au determinat cercurile politice rea
liste să promoveze singura orientare meni- 
fă să ducă la realizarea acestor țeluri: po
litica de colaborare cu Uniunea Sovietică. 
In 1948, s-a semnat la Moscova un tratat 
de prietenie, colaborare și asistență mu
tuală între cele două țări. Anul trecut s-a 
stabilit acordul cu privire la livrările de măr
furi dintre cele două țări pe anii 1956— 
1960. Și muncitorul cu care vorbeam px- 
prima satisfacția oamenilor simpli dta Fin
landa pentru aceste legături.

Dragostea și interesul pentru Țara Socia
lismului le-am putut dealtfel vedea și ta alte 
aspecte. Am să amintesc doar afluența ma
selor la filmele sovietice, a acelorași mas* 
care lasă să ruleze în săli aproape goale fa
bricatele cu cowboy și ucideri de piei roșii 
sosite în avalanșă de la Hollywood.

Și ceea ce impresionează în aceiași timp 
pe călătorul străin în Finlanda e dragostea 
de pace a ceior mulți. Am simțit-o din plin 
în ospitalitatea cu care familii de funcțio
nari mărunți sau de muncitori au primit în 
gazdă delegații la Adunarea Mondială a 
Păcii. Am simțit-o în cele mai mărunte de- 
taiil ca de pildă bunăvoința sinceră cu oare 
trecătorul întâlnit la răscruce și rugat să ne 
orienteze în găsirea vreunei adrese, renunța 
la ruta treburilor sale cotidiene și ne condu
cea pînă la locui La care doream să mergem.

Și nu pot încheia aceste notații fugare 
despre o țară nespus de frumoasă și despre 
un popor care, prin exponenții lui cei mai 
mulți — își dovedește hărnicia și ospitalita
tea cuceritoare, fără a aminti oeaa ce, țn- 
tr-o discuție, îmi atrăgea atenția un distins 
poet finlandez :

— Dragostea de pace, oricât s-au străduit 
unii de-a lungul vremii s-o smulgă dta su
fletul poporului dta Suomi rămîne simță- 
mîntul cel mai puternic și cel mai statornic 
al omului de pe meleagurile acestea. Dra
gostea de pace e una din Cele mai vechi tra
diții finlandeze.

De altfel la plecare, în avionul care zbura 
lăsînd în zare un crâmpei de pămînt încon
jurat de apele argintii ale mării, în cartea 
Calevalei din nou deschisă ca de rămas 
bun, mi-au căzut ochii peste cântecul în 
care legendara mamă finlandeză se adre
sează feciorului său :

„Copilul meu păzește-te; nu te duce acolo 
unde zîngănește sabia! Cel ce pleacă fa 
război fără pricină, cel ce-și face de cap, oa 
muri tn luptă, va cădea jertfă lungilor săbii 
și fi-va omorli de însăși armele sale".

1. SARATfiANU
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Călătoria delegației guvernamentale sovietice 
în R. I). Germană

Doi ani de pace în Coreea

BERLIN 26 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 25 iulie, delegația guvernamentală 
a Uniunii Sovietice formată din N. A. Bul
ganin, președintele Consiliului de Miniștri 
al U.R.S.S. și N. S. Hrușciov, membru al 
Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
care se află în Republica Democrată Ger
mană, a făcut o călătorie prin tară.

Delegația guvernamentală sovietică a fost 
tnsotită de O. Grotewohl, primul ministru 
al Republicii Democrate Germane, P. Scholz, 
locțiitor al primului ministru și alte perso
nalități.

Pretutindeni populația Republicii Demo
crate Germane a salutat călduros delegația 
guvernamentală sovietică și persoanele care 
o însoțeau. Străzile și piesele orașelor și sa
telor din republică prin care a trecut de
legația guvernamentală sovietică erau pline 
de oameni. Au fost arborate drapelele de 
stat ale U.R.S.S. și Republicii Democrate 
Germane.

In apropiere de Dessau, pe podul de pe 
Elba, delegația a fost întîmpinată de repre
zentanții oamenilor muncii din districtul 
Halle. A avut loc un scurt miting.

Participanții la miting au ascultat cu mare 
atenție cuvintareai liui N. S. Hrușciov, care 
a vorbit pe scurt despre lucrările conferinței 
da la Geneva și a caracterizat poziția gu
vernului sovietic în problema germană. In 
aplauzele furtunoase aile celor prezenți N. S. 
Hrușciov a rostit cuvinte de salut în cinslea 

Delegația guvernamentală sovietică a părăsit Varșovia

marelui popor german, în cinstea prieteniei 
germano-sovietice.

Delegația guvernamentală sovietică și 
persoanele care o însoțeau au vizitat Institu
tul pentru cultura plantelor din Bernburg 
(în apropiere de Halle).

iN. A. Bulganin și N. S. Hrușciov s-au in
teresat de activitatea institutului, au s at de 
vorbă cu conducătorii și oamenii de știință 
de la această instituție. N. S. Hrușciov s-a 
interesat în special de activitatea institutu
lui în domeniul cultivării porumbului și a 
dat cu acest prilej o serie de sfaturi colabo
ratorilor institutului.

Delegația guvernamentală sovietică și per
soanele care o însoțesc au vizitat apoi com
binatul chimic „Buna Werke“ .— una din 
cele mai mari întreprinderi ale Republicii 
Democrate Germane.

In fața oamenilor muncii a luat cuvîntul 
N. S. Hrușciov. Cei prezenți l-au salutat cu 
aplauze furtunoase și au ovaționat în cin
stea prieteniei germano-sovietice.

Cuvintarea lui N. S. Hrușciov a fost sub
liniată în repetate rînduri prin aplauze fur
tunoase.

In seara zilei de 25 iulie, delegația guver
namentală sovietică împreună cu persoanele 
care o însoțeau, s-a reîntors la Berlin.

* *
BERLIN 26 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 25 iulie G. M. Pușkîn, ambasado
rul extraordinar și plenipotențiar al U.R.S.S 

tn Republica Democrată Germană a oferit la 
ambasada sovietică din Berlin o recepție tn 
cinstea delegației guvernamentale sovietice 
care se află în R.D. Germană.

★
BERLIN 26 (Agerpres). A.D.N. transmite: 

Cu prilejul vizitei în R.D. Germană a de
legației guvernamentale sovietice alcătuită 
din N. A. Bulganin, președintele Consiliu
lui de Miniștri al U.R.S.S. și N. S. Hruș
ciov, membru în Prezidiul Sovietului Su
prem al U.R.S.S., la Berlin a avut loc la 
26 iulie un miling de masă al oamenilor 
muncii din Berlin, convocat de consiliul na
țional al frontului național al Germaniei 
democrate.

Mitingul a fost deschis printr-un cuvînt 
introductiv de către G. Loch, locțiitor al pri
mului ministru al R.D. Germane, care, în 
aplauzele furtunoase ale asistenței, a dat 
cuvîntul primului ministru al R.D. Germane, 
O. Grotewohl.

A urmat la cuvînt N. S. Hrușciov. El a 
fost salutat cu aplauze furtunoase și înde
lungate. Cuvintarea lui N. S. Hrușciov a 
fost ascultată cu mare atenție și subliniată 
în repetate rînduri prin aplauze furtunoase.

In încheiere, participanții la miting au 
adoptat un mesaj al frontului național al 
Germaniei Democrate, adresat Uniunii So
vietice, în care se mulțumește Uniunii So
vietice pentru poziția adoptată la conferința 
de la Geneva.

»
I F

Acum doi ani a încetat să bată tunul In Coreea. Luna iulie 1953 
a însemnat pentru poporul coreean sfirșitul războiului. Pentru 
oamenii din nordul Coreei, din R.P.D. Coreeană, ea a însemnat 
și începutul muncii pașnice de reconstrucție. La numai o lună 
după sfirșitul războiului plenara Comitetului Central al Partidului 
Muncii din Coreea a trasat căile de refacere a economiei distrusă 
de război. In condiții neînchipuit de grele, oamenii muncii din 
Coreea d« nord au depășit încă în 1954 cu 3 la sută vcfumr.il 
producției industriale a anului antebelic 1949. Ei muncesc in 
același timp pentru refacerea bazelor necesare dezvoltării agricul
turii. Datorită sprijinului acordat de stat spre sfirșitul lui aprilie 
1955 țăranii din R.P.D. Coreeană aveau organizate 11.400 de coo
perative agricole, cuprinzind aproape jumătate din suprafața ara
bilă a țării.

Ocupați cu munca pașnică, oamenii din partea nordică a Coreei 
simt pe zi ce trece cum li se îmbunătățesc condițiile de viață. De 
la război au avut loc trei reduceri de prețuri; salariul muncitori
lor și funcționarilor a crescut în 1954 cu 84 la sută față de 1953 I 
Mîndri de succesele lor, oamenii muncii din R.P.D. Coreeană sint 
hotărîți să meargă mai departe pe drumul pe care și l-au ales.

In fotografii: stingă sus : Instalații la uzina din Hvanhe; stînga 
Jos: Se strînge o recoltă bogată; dreapta sus: Un nou pod a fost 
dat în folosință.

VARȘOVIA 26 (Agerpres). — P.A.P. 
transmite : La 26 iulie delegația guverna
mentală sovietică în frunte cu M. A. Suslov, 
membru în Prezidiul C.C. al P.C.U.S., secre
tar al C.C. al P.C.U.S., care a luat parte 
la festivitățile cu prilejul zilei renașterii 
Poloniei, a părăsit Varșovia plecînd spre 
Moscova.

M. A. Suslov a rostit la aeroport urmă
toarea cuvîntare :

Dragi tovarăși 1
Părăsind glorioasa dvs. capitală — Var

șovia — mulțumesc sincer în numele dele

Ministrul de externe al Canadei 
va vizita U. R. S. S.

OTTAWA 26 (Agenpnes). — TASS trans
mite : Ministrul Afacerilor Externe al Ca
nadei, Pearson, a declarat în Camera Co
munelor că speră să viziteze la începutul 
lumiii octombrie UjR.S.S., unde va rămîne o 
săptămână.

Pearson ,a declarat că guvernul Canadei 
nu va împiedica plecarea unui grup de mem
bri .ăi parlamentului canadian în Uniunea 
Sovietică și că el ar saluta vizitarea Cana
dei de un grup de deputați sovietici. Pear
son a comunicat că delegația agricolă so
vietică care se află în prezent în S.U.A. va 
vizita mai tîrziu Canada.

Lordul primar al Londrei 
a vizitat Moscova

MOSCOVA 26 , (Agerpres). — TASS 
transmite : La 25 iulie, sir S. Howard, lor
dul primar al Londrei care se aiflă la Mos
cova, a vizitat împreună cu William T. Bos
ton, prim esquire, caue-1 însoțește, marele 
palat al Kremlinului. Elevii și oamenii mun
cii din Moscova care vizitau și ei Kremli
nul au salutat cu căldură pe lordul primar 
al Londrei, iar capiii au dăruit lui sir S. 
Howard o cravată de pionier.

Apoi, oaspeții au vizitat uzina de auto
mobile „Stalin'1. Lordul primar a vizitat 
secția de laminate a uzinei și conveierul de 
asamblare a autocamioanelor „ZIS-150“. 
Sir S. Howard s-a întreținut cu muncitorii 
și inginerii. Apoi el a vizitat palatul de cul
tură și locuințele muncitorilor de la uzina 
de automobile.

După Geneva oame
nii se simt mal bine. 
Sîmbătă seara, înainte 
de culcare, mama din 
Chicago a scos de la gîtul copilului tăblița 
„inatomizabilă11 pe care acesta o purta fără 
întrerupere de cîțiva ani; pufăind din lulea, 
veteranul sovietic care a fost la Berlin 
s-a gîndit din nou că jertfa atîtor vieți n-a 
fost totuși zadarnică; plimbîndu-se prin 
Montmartre, Jeaninne și Pierre au hotărît: 
se vor căsători, și vor avea un copil, ba 
nu — mai bine doi copii I

Poate niciodată ca acum oamenii n-au 
simțit că soarta fiecăruia dintre ei e legată 
de soarta poporului său, soarta fiecărui po
por de soarta întregii omeniri. Sorbind cu 
nesaț știrile de la Geneva, oamenii căutau 
răspuns la întrebările care îi frămîntă pe 
toți: Va fi pace sau război ? Oamenii se vor 
vizita ca prieteni sau se vor încăera ca duș
mani ? Energia atomică va însemna fericirea 
omenirii sau nenorocirea ei ?

Minți lucide au arătat nu odată oamenilor 
primejdia care îi amenință. Dar oamenii au 
fost nu numai avertizați asupra primejdiei; 
ei au învățat să vadă că au și forța nece
sară înfrîngerii unei asemenea primejdii. 
Geneva a arătat-o din plin 1

încă nu de mult, sufletul unora era cu
prins de scepticism. „Ce sînt eu — Durand, 
sau eu — Smith, sau eu — Wagner? O 
picătură într-un ocean. Cine ține seama de 
părerea mea?11 Dar cînd valul cel mare al 
popoarelor s-a ridicat în calea războiului 
s-a văzut că puterea fiecărei picături are în
semnătate. Și pe aceasta a arătat-o Geneva!

încă nu de mult, unii ezitau să întemeieze 
0 familie, să facă copii, să-și zidească o 
casă, să facă planuri de viitor. „Oricum se 
va alege pulbere din tot. Astăzi război rece, 
miine război adevărat...11 Geneva a arătat 
că oamenii pot ieși din impas, că împotriva 
războiului rece există un leac infailibil : în
țelegere între state, eliberarea oamenilor de 
frică.

După Geneva oamenii s-au felicitat ușu
rați. Citind despre strlngerea de miini din
tre Bulganin și Eisenhower, fiecare ameri
can a simțit o strîngere de mină rusească, 
din inimă. Privind fotografiile celor patru 
mari, care-și zîmbesc prietenește, numeroase 
inimi franceze și italiene, poloneze și ruse, 
indiene și africane s-au simțit eliberate de 
teamă — în-ele a început să-și facă loc nă
dejdea.

Multă vreme de acum încolo oamenii vor 
vorbi despre spiritul Genevei. Acest spirit 
înseamnă triumful înțelegerii largi asupra 
intoleranței exclusiviste, victoria judecății 
sănătoase asupra prejudecăților, izbînda 
dorinței de pace împotriva poftelor de război. 

gației guvernamentale sovietice, oamenilor 
muncii și guvernului Republicii Populare 
Polone pentru primirea caldă și prieteneas
că.

In aceste zile petrecute în Polonia am 
văzut minunatele succese dobîndite — sub 
conducerea Partidului Muncitoresc Unit Po
lonez— de oamenii muncii polonezi, în toa
te domeniile construcției de stat, în dezvol
tarea economiei naționale, culturii și artei.

Bucurîndu-ne .sincer de aceste realizări 
vă urăm, dragi frați polonezi, noi succese 
în construirea Poloniei socialiste. In aceste

Schimbul de delegații agricole dintre U.R.&S. și S.U.A.
IOWA FALLS 26 (Agerpres). — TASS 

transmite : Membrii delegației .agricole so
vietice, împărțindu-se în două grupuri, au 
petrecut zilele de 23 și 24 iulie în orașele 
Iowa Falls și Jefferson. Cei care au plecat 
în orașul Iowa Falls ani vizitat una din cele 
mai mari fabrici de nutrețuri din S.U.A.. Un 
alt grup a vizitat o mare fermă din .loicalitai 
tea Jefferson, oare produce semințe de po
rumb din hibrizi.

Majoritatea membrilor delegației sovietice 
au petrecut seara de sîmbătă și o mare parte 
a zilei de duminică în casele fermierilor. 
Atembrii delegației sovietice s-au totiîlnit cu 
numeroși fermieri și au răspuns la întrebă
ri cu privire la viața oamenilor muncii din 
agricultură din U.R.S.S.. In seara zilei de 
24 iulie V. Mațkevici, șeful delegației, a ofe
rit o recepție în cinstea oamenilor de știință 
de la colegiul statului Iowa și a proprietari
lor de ferme situate în apropierea orașului 
Ems, care au fost vizitate de delegația so
vietică.

In seara zilei de 24 iulie delegația a ple
cat spre orașul Humbolt, statul Iowa.

*
DNEPROPETROVSK 26 (Agerpres). — 

TASS transmite: La 24 iulie, delegația 
agricolă a S.U.A. a vizitat stațiunea de se
lecționare experimentală a Institutului ucrai
nean de cercetări științifice în domeniul ce
realelor „Kuibîșev" din Solnikovsk.

Intr-o convorbire cu corespondenții de 
presă, conducătorul delegației agricole ame
ricane, W. Lambert, a spus că realizările 
oamenilor muncii de la stațiunea de selec
ționare experimentală prezintă un deosebit 
interes pentru oamenii de știință amerioaini

SPIRITUL
Popoarele vor căuta să rezolve tot ce 
au de rezolvat în acest spirit. Bucurindu-se 
de dezvoltarea activității turistice, organiza
torii din multe țări ale lumii vor putea pa
rafraza : toate drumurile au început la Ge
neva I ; discutind mîine în jurul aceleiași 
mese, germanii se vor gîndi fără doar și 
poate cu recunoștință la cei ce au stat în 
jurul aceleiași mese în Palatul Națiunilor; 
expediind trenuri lungi cu marfă spre răsă
rit, mulți oameni de afaceri occidentali se 
vor gîndi la climatul nou creat la Geneva ; 
aflînd despre progresele realizate de diplo- 
mați în rezolvarea problemelor internațio
nale complicate oamenii se vor simți sa- 
tisfăcuți : Geneva n-a fost decît începutul.

In zilele noastre nimeni nu crede în mi
nuni. Oamenii nu s-au așteptat ca în cîteva 
zile conferința de la Geneva să limpezeas
că definitiv ceea ce a fost tulburat atîția 
ani, să înoade toate firele care au fost rupte 
atîta vreme. Dar Geneva a realizat ceea ce 
era mai important : cei ce în numele po
poarelor lor hotărăsc soarta lumii au stat 
față în față, și-au întîlnit privirile, și-au 
schimbat deschis părerile. Milioanele de oa
meni care cer de mulți ani ca aceasta să se 
întîmple au toate motivele să fie mulțumiți.

încă înainte de conferința de la Geneva, 
cavalerii războiului rece au încercat să să
dească neîncrederea în reușita ei. „Cele două 
lumi nu se vor înțelege 1" țipau ei. „Diver
gențele sînt prea adîncl pentru ca părțile 
să poată cădea de acord11 căutau el să con
vingă lumea. Pentru orice om cu mintea 
limpede, la Geneva trebuia să se discute 
despre ceea ce este esențial pentru viitorul 
omenirii — despre securitatea tuturor po
poarelor și unitatea Germaniei, despre re
ducerea armamentelor, despre intensificarea 
schimburilor între răsărit și apus și restabi
lirea încrederii între state. Unii ar fi vrut 
să substituie acestor probleme — cu adevă
rat universale — problemele care nu există 
decît in universul limitat al capului lor. 
Le-ar fi plăcut acestor domni ca la Geneva 
să se discute despre divergențele dintre co
munism și capitalism, sau despre împinge 
rea unor țări înapoi cu o întreagă epocă is
torică I Cine ar putea susține că între par
ticipanții la conferința de la Geneva n-au 
existat — și nu vor continua să existe — 
deosebiri de păreri în unele probleme ? Dacă 
lucrurile ar fi fost altfel. însăși conferința 
n-ar fi avut rost. Spre satisfacția popoare 
lor, conducătorii celor patru puteri și-au a 
Ies pentru discuție tocmai acele probleme 
care odată rezolvate deschid perspective 
largi de întărire a păcii. 

zile petrecute în Polonia, — la Varșovia, 
Cracovia, Nowa Huța, în voevodatul Poznan 
și în Silezia, — pretutindeni am fost martorii 
manifestării simpatiei sincere și a priete
niei frățești pe care le nutrește poporul po
lonez față de popoarele țării noastre sovie
tice.

Ingăduiți-mi dragi tovarăși, să vă asigur 
că și popoarele Uniunii Sovietice văd în 
poporul po'onez un prieten și frate sincer 
și credincios.

Trăiască prietenia pe veci indestructibilă 
dintre popoarele Uniunii Sovietice și ale 
Republicii Populare Polone.

și că aceste realizări vor fi studiate ou a- 
tenție în Statele Unite.

*
ODESA 26 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 25 iulie, a sosit la Odesa delega
ția agricolă americană aflată în vizită în 
U.R.S.S.

Abia coborîseră oaspeții din avion cînd a 
început să plouă. împreună cu cei care ve
niseră în întîmpinarea lor ei au rămas o 
oră în pavilionul de vară al restaurantului 
de lingă aerodrom. S-a legat o convorbire 
însuflețită.

In numele colhoznicilor M. A. Posmitnîi a 
invitat delegația să viziteze colhozul pe 
care-1 conduce.

Un alt grup, ma.i mare, da delegați l-a 
asaltat cu întrebări pe președintele colhozu
lui „Karl Liebknecht11, M. P. Grigoriev. Oas
peții voiau să știe ce suprafață ocupă col
hozul, cîți membri are și cîți dintre ei sint 
apți de muncă, ce plante agricole cultivă. 
Nicio întrebare nu a rămas fără răspuns.

— Sîntem gata nu numai să vă povestim 
totul, dar să și vă arătăm totul, — a în
cheiat convorbirea plugarul ucrainean. — 
Vă poftim să pe vizitați; ușile noastre nu 
se închid niciodată în fața oamenilor de 
treabă. Dar din ceea ce ați putut vedea la 
noi în Ucraina, ce v-a plăcut cel mai mult?

Răspunsul l-a dat fermierul Olsen cu a- 
probarea unanimă a membrilor delegației 
adunați în jurul lui Grigoriev.

— Ucraina este o țară minunată și pri
mul lucru care te impresionează este po
porul vostru însuflețit de spiritul muncii 
creatoare. Acesta este lucrul cel mai remar
cabil.

GENE VEI
Cînd se adună la căpătiiul unui bolnav, 

doctorii pot să aibă păreri deosebite despre 
felul în care a apărut și a evoluat boala. 
Dar dacă vor să salveze bolnavul ei trebuie 
să acționeze, nu să se piardă în discuții con
tradictorii. Oamenii au fost atenți la pulsul 
Genevei. încă din prima zi a existat oxi
genul necesar unei respirații normale. Încă 
din prima zi eforturile s-au îndreptat spre 
problemele esențiale. Asta nu înseamnă 
bineînțeles că la Geneva părțile ar fi cău
tat să impună una alteia punctul lor de 
vedere, felul propriu de a aborda problemele. 
Nimeni nu s-a gîndit o clipă să Interzică 
președintelui Elsenhower chemarea la ru
găciune pe care a adresat-o lumii, așa cum 
ar fi părut absurd cel ce ar fi încercat să 
zdruncine cît de cît delegația sovietică de 
la principiile ei leniniste. Căutînd împreună 
soluții la problemele cele mai importante, 
oamenii de stat și-au dat seama de răspun
derea care apasă asupra lor. Iar dacă ho- 
tărîrile luate unanim la Geneva au dărîmaf 
anumite planuri, asta nu înseamnă decît că 
aceste planuri erau clădite pe nisip. Noi 
știm: la Geneva propovăduitorii războiului 
rece au primit o lovitură grea, dar n-au fost 
înfrînți cu totul. Ei vor mai încerca să tul
bure apele. Oamenii trebuie însă să le aducă 
aminte mereu acestor zeloși de zilele lui 
iulie 1955. Poate că lecția nu va fi fost 
totuși degeaba ...

Răspîndindu-se în întreaga lume, docu
mentele conferinței de la Geneva au devenit 
repede cunoscute. Oamenii văd în ele un 
program care-1 privește pe toți. Spiritul Ge
nevei va influența în bine toate domeniile 
vieții. Peste tot în lume oamenii s-au sătu
rat de război. Războiul înseamnă moarte și 
oamenii vor să trăiască. Războiul înseam
nă distrugeri și oamenii vor să clădească. 
Războiul înseamnă ură, iar oamenii sînt 
însetați de înțelegere. Există o singură 
lume — ea e destul de mare ca să cuprindă 
toate popoarele, toate rasele, toate mo
durile de viață. In ciuda tuturor deo
sebirilor oamenii au o soartă comună. 
Războiul mușcă fără milă din toți. Pa
cea le este tuturor necesară ca aerul. Era 
o vreme cînd războiul ucidea numai pe 
cîmpul de bătaie. Astăzi războiul ucide și 
distruge adînc în spatele frontului. Toți își 
dau seama că o singură seînteie poate in
cendia lumea; iar focul nu face deosebiri 
de rasă, de obiceiuri, de orînduire socială... 
Iată de ce principiile care pot duce la neînțe
legeri trebuie lichidate, iată de ce eventu
alele incendii trebuie înăbușite înainte de 
a fi început.

In cîteva rînduri
• Primul ministru Nehru a declarat la 

25 iulie în parlament că in cuHnd, cîțiva 
oameni de șiiință-atomiști indieni, vor vi
zita Uniunea Sovietică pentru „a continua 
discutarea problemelor" legate de propu
nerea Uniunii Sovietice de a acorda In
diei ajutor tn dezvoltarea cercetărilor ato
mice. (Press Trust of India).

• Un purtător de cuvînt al ministerului 
Afacerilor Externe britanic a făcut urmă
toarea declarație tn legătură cu știrea în
ceperii la 1 august a unor tratative la ni
velul ambasadorilor între R. P. Chineză și 
S.U.A. „Considerăm această mtllnire anun
țată ca un eveniment care trebuie salutat 
și sperăm că această nouă luare de contact 
in probleme practice va contribui la slăbirea 
încordării dintre China și Statele Unite. 
Guvernul Regatului Unit este fericit că a 
putut acționa ca intermediar in această 
chestiune". (Associated Press).

e Subcomitetul senatorial de anchetă a 
ordonat ținerea de audieri publice în le
gătură cu afacerile particulare ale ministru
lui Aviației al S.U.A., Harold Talbott, fă
cute în calitate de asociat al firmei de con
strucții din New York „Paul P. Mulligan 
and Company". Membrii democrați ai sub
comitetului senatorial de anchetă îl acuză 
pe Talbott că s-a folosit de funcția sa de 
ministru al Aviației, pentru a obține pla
sarea de comenzi de stat la această firmă. 
In calitate de asociat la „Paul P. Mulligan 
and Company", Talbott obține beneficii a- 
nuale de 50.000 de dolari. (Associated Press)

• Criza de guvern în Indonezia continuă. 
Vicepreședintele republicii Mohammed 
Halta, a început consultările cu conducătorii 
celor 20 de partide politice reprezentate în 
parlament în vederea formării unui nou 
cabinet care să înlocuiască guvernul Sastroa- 
midjojo demisionat din pauza conflictului cu 
armata. (France Presse).

• Adunarea legislativă din Singapore a 
aprobat cu 28 voturi, un vot contra și trei 
abțineri o moțiune în care cere „guvernu
lui britanic să transfere puterea poporului 
din Singapore" și o nouă constituție owe 
să instaureze imediat la putere un guvern 
autonom. Plnă în prezent puterea guvernu
lui din Singapore era limitată, guvernatorul 
britanic al coloniei avînd puteri discrețio
nare. (France Presse).

Noi știm că cu Ge
neva începe o nouă 
etapă în relațiile inter
naționale. Sîntem din 

inimă alături de cei ce își asumă nobila 
sarcină de a bara d-rumul războiului. Marile 
puteri care au înfrînt împreună fascismul 
pot zidi împreună pacea — o pace bazată 
pe egalitatea popoarelor, pe dreptul fie
căruia de a trăi cum crede de cuviință. Or- 
ganizîndu-ne viața într-un fel nou, noi fa
cem aceasta în virtutea experienței Istorice, 
conform cu năzuințele noastre. Noi nu vrem 
să impunem acest fel de viață nimănui. Ex
clusivismul ne este străin. Nu urîm pe 
nimeni numai fiindcă trăiește în altă țară, 
fiindcă vorbește altă limbă, fiindcă are alte 
obiceiuri. Fiecare popor mărește în fe
lul său bucuria de viață a ome
nirii. E bine că sînt pe lume atîtea popoare, 
că există Parisul și Roma, Moscova și New- 
York-ul, Londra și Praga, că marile orașe 
palpită de viață, că în muzee se păstrează 
neprețuite comori de artă. Pacea dă orașe
lor deosebirea — ruinate, toate orașele se 
aseamănă.

E bine că sînt pe lume drumuri întinse 
ca niște panglici, mări uriașe, fluvii șl rîuri 
ca niște benzi de argint. Noi trăim la Du
năre, dar ne sînt dragi Volga și lanțeul, 
Mississippi și Nilul. Pe malurile lor au înflo
rit civilizații, din apele lor oamenii scot bo
găția peștelui, pe undele lor își cîntă fetele 
dorul. Unele rîuri sînt lucii ca oțelul, altele 
verzi, altele albastre. Pacea păstrează fie
cărui rîu culoarea sa — războiul le înroșește 
pe toate de sînge.

E bine că sînt pe lume popoare mari și 
mici, continente fierbinți și țări cu clima 
potolită, oameni albi, galbeni, negri... Cine 
a văzut la diferite întîlniri sau congrese 
oameni de diferite culori îmbrățișîndu-se n-a 
putut să nu-și simtă inima cuprinsă de emo
ție : ei au avut vie în fața ochilor însăși 
imaginea frăției oamenilor. Toți oamenii au 
dreptul la fericire, la pace.

Citind documentele de la Geneva, oamenii 
s-au gîndit desigur la toate acestea. Puterea 
răscolitoare a acestor documente e uriașă. 
Marea lor forță stă în faptul că vorbesc des
pre năzuințele oamenilor, despre viitorul 
lumii, că deschid calea spre înțelegere și 
pace între toți. Citindu le, oamenii se simt 
cuprinși de nădejdi și puteri noi. Punîndu-și 
mîinile streașină la ochi, ei privesc încreză
tori înainte. Vremea se arată bună. Octom
brie poate desăvîrși ceea ce a început iulie. 
Toate lunile sînt potrivite pentru culesul 
fructelor păcii 1

RADU ȚIULESCU

India își va dezvolta cu precădere industria grea
DELHI 26 (Agerpres). — TASS trans

mite : Ziarul „Times of India11 anunță că la 
25 iulie a avut loc o ședință a Comitetului 
permanent al Consiliului pentru problemele 
dezvoltării naționale, la care s-a aprobat 
planul de investiții de capital în al doilea 
plan cincinal, în valoare de 560 miliarde 
rupii.

Suma, generală a cheltuielilor în sectorul 
de stat se va cifrai la 430 miliarde rupii, 
punsndu-se accentul pe dezvoltarea industriei 
grele.

Guvernul indian a cerut închiderea legației portugheze de la Delhi
DELHI 26 (Agerpres). — Agenția Frănce 

P.?esse relatează că la 25 iulie, luiînd cuvân
tul în parlamentul indian, primul ministru 
Nehru a declarat că „în urma refuzului sis
tematic al Portugaliei de a duce tratative 
cu India în legătură cu eliberarea coloniei 
portugheze Goa, guvernul indian consideră 
că în actuala situație, legația portugheză de 
la Delhi nu îndeplinește nici Un scop util 
și, prin urmare, a cerut închiderea ei. Se
cretarul Ministerului Afacerilor Externe al 
Indiei a remis o notă în acest sens însărci
natului cu afaceri al Portugaliei la Delhi11.

„Este evident, a declarat primul ministru, 
că India a dat dovadă de răbdare și de o 
atitudine dinte oele mai rezervate în pro

Ministrul de finanțe englez despre situata 
economică a Angliei

LONDRA 26 (Agerpres). — Ministrul 
de finanțe al Angliei, Butler, a făcut luni 
în Camera Comunelor o declarație cu pri
vire la situația economică a țării.

„In general, a spus el, noi nu putem fi 
satisfăcuți de situația balanței noastre de 
plăți și a rezervelor noastre11. După cum se 
știe, în luna iunie, în comparație cu datele 
medii pe lunile mai și aprilie, exportul An
gliei a scăzut cu 36 la sută, importul a cres
cut cu 3 la sută, iar deficitul balanței co
merciale a crescut de la 48.000.000 la 
129.000.000 lire sterline11. Ca măsuri princi
pale pentru „ameliorarea11 acestei situații, 
Butjer a propus să se reducă consumul în 
țară și în acest scop să se majoreze prima 
rată la cumpărarea diferitelor articole în 
rate (de la 15 la sută pînă la o treime din 
prețul mărfii), să se încetinească investițiile 
de capital în industrie, să se reducă consi
derabil alocațiile pentru reutilarea ramuri
lor industriei naționalizate.

Partidul refugiaților se retrage din coaliția 
guvernamentala de la Bonn

BONN 26 (Agerpres). — După cum anun
ță .agenția vest-genmană D.P.A., în caidrul 
unei consfătuiri care .ai avut loc la Bonn, 
comisia federală a partidului refugiaților a 
hotărît că „acest partid nu se mai consideră 
ca făcînd parte din coaliția de la Bonn11.

I. DUNAEVSKI
MOSCOVA 26 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 25 iulie a încetat subit din 
viață eminentul compozitor sovietic Isaak 
Dunaevski, autorul „Cîntecului Patriei11, cu- 
no.scut în întreaga lume. Pțiina frază mu
zicală a acestui cîntec care se transmite în 
pauză la posturile de radio centrale sovie
tice, este cunoscută pe toate continentele.

Dunaevski s-a născut în anul 1900. Încă 
din copilărie a dovedit o mare pasiune pen
tru muzică și la vîrsta de 19 ani a absolvit 
conservatorul din Harkov. Tînărul muzician 
a desfășurat o intensă activitate ca dirijor 
și compozitor la teatrele din Harkov, Mosco
va și Leningrad. Incepînd din anul 1920 el 
a compus primele sale operete iar din 1932

S P E C T
TEATRE: Ansamblul de Estradă al R.P.R. 

(Calea Victoriei 174) 20: Cer cuvîntul :
Ansamblul de Estradă al R.P.R. (Str. C. A. 
Rosetti nr. 6) 20: Visele se împlinesc ; Tea
trul Evreesc de Stat (Str. Mircea Vodă 5) 20: 
Stele rătăcitoare; Teatrul de Varietăți (Bd. 
N. Bălcescu 2) 20: Ochelarii miraculoși.

CINEMATOGRAFE: Patria, Filimon Sirbu, 
București, Grădina Progres, Tineretului, 
23 August, Gh Doja: Salariul groazei; Repu
blica, Lumina: Cei 5 din str. Barska; Ma- 
glieru: Hamlet; înfrățirea intre popoare, 1. C. 
Frimu, Alex. Sahia: Dragoste de vară; Maxim 
Gorki, Libertății: Doi prieteni; Timpuri Noi: 
Aventurile unui arici; Bun venit... Eliza I 
Crescătoria de pește; Elena Pavel, Miorița: 
Dubla Lotte; Victoria: Conștiința; Al. Popov, 
N. Bălcescu: Prietenul meu Fabian; Cultural: 
Frumusețea diavolului; 8 Martie, Popular: 
O sărutare furată; Vasile Roaită: Mandy ; 
Unirea: Neantul Jurbinilor; C. David: Cei 
trei mușchetari; Flacăra: Misterele din Mato 
Grosso; Arta, 1 Mai: Inamicul public Nr. 1; 
Munca: Fiul pădurarului; T. Vladimirescu: 
Astă seară se va termina totul; Moșilor:

Primul ministru Nehru, care a prezidat șe
dința, a subliniat că dezvoltarea industrial 
grele asigură un progres economic mai rai- 
pid al țării, în timp ce industria meșteșugă
rească și mică pot asigura un procent mai 
mare de folosire a brațelor de muncă decît 
tn prezent.

Comisia de planificare va începe elabora
rea proiectului celui de al 2-lea plan cin
cinal, care urmează să fie dat publicității în 
luna octombrie.

blema coloniei Goa. cu toate sentimentele 
firești ale populației indiene și din Goa.

In conformitate cu politica sa generală, 
guvernul indian vai continua să caute o so
luționare pașnică a acestei probleme ș ieste 
gata să ducă tratative cu guvernul portu
ghez 11

In dimineața aceleiași zile, mai multe mii 
de persoane au manifestat în fața clădirii 
parlamentului indian, cerînd luarea de acți
uni energice în legătură cu alipirea posesiu
nii portugheze Goa la India.

După cum anunță ziarul „Hindustain Stan
dard11, direcția căilor ferate din sudul Indiei 
a hotănît să înceteze comunicația feroviară 
dintre Goa și India.

Luînd cuvîntul în numele opoziției labu
riste, Gaitskell, fost ministru de finanțe, a 
declarat că Butler „a făcut o declarație de
zolantă11.

După cum relatează ziarele londoneze, din 
cauza zvonurilor răspîndite la bursă în le
gătură cu declarația lui Butler cursul mul
tor hîrtii' de valoare, printre care și al îm
prumuturilor militare de stat precum și ac
țiunile principalelor societăți care lucrează 
pentru război ca „Rolls Royce11, „Hawker11 
și altele, a scăzut considerabil.

Observatorul financiar al ziarului „News 
Chronicle11 scrie : „Incepînd de azi, vom re
simți cu toții influența măsurilor de redu
cere a creditelor, luate de Butler pentru a 
opri inflația care se agravează în Anglia11. 
Intr-un articol redacțional ziarul scrie: „Am 
mers prea departe pe calea primejdioasă a 
inflației11.

Agenția D.P.A. subliniază că in urma acestui 
fapt coaliția guvernamentală de la Bonn nu 
mai dispune în Bundestag de majoritatea de 
■două .treimi necesară pentru modificările cu 
caracter constituțional.

a compus muzică pentru filme. Timp de zece 
ani (între 1938 și 1948) Dunaevski a fost 
conducătorul artistic al Ansamblului de cîn- 
tece și dansuri al Casei centrale de cultură 
a feroviarilor din Moscova.

Dunaevski a fost unul din creatorii ope
retei sovietice.

Lui Isaak Dunaevski i-a fost conferit titlul 
de artist al poporului din R.S.F.S.R. El a 
fost distins de două ori cu Premiul Stalin 
— pentru muzica din filmele „Circul11 și 
„Volga—Volga11 (1941) și „Cazacii din Ku
ban11 (1954), a fost decorat cu ordine și 
meda’ii ale U.R.S.S. Dunaevski era deputat 
în Sovietul Suprem al R.S.F.S.R.

A C O L E
Boul din Kulm; Donca Simo: Ivan cel groaz
nic; M. Eminescu: A fost odată un împărat; 
Aurel Vlaicu, Volga: Aventurile domnului 
Pickwick; 8 Mai: Un om teribil; Rahova: 
Orașul neînf.rînt; Olga Bancic: Fridolin.

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București pentru următoarele trei zile: 
Vremea rămîne nestabită cu cerut schimbă
tor mai mult senin noaptea și noros ziua 
cînd vor cădea averse de ploaie însoțite de 
descărcări electrice.

In țară: Vremea se menține nestabilă cu 
cerul schimbător mai mult noros tn timpul 
zilei. Averse de ploaie cu caracter parțial 
vor cădea la începutul intervalului fiind în
soțite și de descărcări electrice. Vînt în ge
neral slab cu scurte intensificări locale din 
sectorul estic. Temperatura staționară la în
ceput și apoi î.n creștere va coborî noaptea 
între 10 și 20 de grade iar ziua maximele 
vor urca între 25—30 grade.
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